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Nieuw
Nog even en het nieuwe 
akademische jaar gaat weer 
begin' en. Met gewone 
n.euwKomers en ongewone: 
de juristen. Het begint er 
langzaam naar uit te zien 
dat de RL van een medische 
hogeschool naar een echte 
universiteit groeit.
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Twee fasen
Aandacht voor de 
’exaugurele rede’ van Hans 
Philipsen. De scheidende 
dekaan van de tweefasen- 
opleiding-avant-la-lettre 
Sociale Gezondheidkunde 
vindt de nieuwe struktuur 
heilzaam voor het 
Wetenschappelijk Onderwijs, 
als er maar aan bepaalde 
voorwaarden van 
rationaliteit wordt voldaan.
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Onvrede
Het onderwijsvolk mort aan 
de medische fakulteit. Harm 
Kuipers vond dat het zo niet 
langer kon met het medisch 
onderwijs, van Breda 
Vriesman vroeg de bezwaren 
serieus te nemen en de 
Onderwijskommissie maakte 
duidelijk dat de zaak volop 
in beweging is.
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Permanente 
edukatie
In de komende nummers 
van Observant worden stuk 
voor stuk de plannen voor 
nieuwe studierichtingen 
behandeld, die voorkomen 
in het Ontwikkelingsplan. 
Als eerste is een opvallende 
noviteit aan de beurt: de 
studierichting Permanente 
edukatie.

Mestreech sjoen plekske aon 
de Maos.

Dao zeuk iech 'n kamer.



gevonden: wij zijn het zelf’ 
(Uit ’Alice in Wonderland’)
In de NRC van 24 juni 1982, onder de 
rubriek Wetenschap en Onderwijs, wor
den in het artikel ’Begroting afgang van 
een basisfilosofie’ middels een kleurrij
ke karakterisatie (c.q. karakterassassi- 
natie) van de dekaan van de Maastricht
se Medische Faculteit Prof dr. C. 
Greep de dekaan, de basisfilosofie en 
het nieuwe Academische Ziekenhuis in 
de prullebak gedeponeerd.
Het schokkende is dat dit verhaal gelan
ceerd is vanuit Maastricht zelf en niet 
zozeer dat de journalist F. Backus de 
hand licht met de ‘normaal waarden’ 
van de NRC: deugdelijkheid en zorgvul
digheid.
Het ligt dan ook voor de hand om eerst 
locaal een discussie aan te gaan over bo
vengenoemd artikel; immers men pro
beert vuile was waar mogelijk binnens
huis te houden. In het artikel van F. 
Backus komen basisfilosofie, regio, 
academisch ziekenhuis, Greep en Go- 
gem (alias de heren Starmans & de Wit
te) allen aan de orde.
Hoewel (ik kan dat niet nagaan) het ver
haal (van F. Backus) wel geen onwaar
heden zal bevatten, is de juxtapositie 
van feiten en roddel een zodanige dat de 
lezer wel tot de conclusie moet komen 
dat het een goede zaak is als Maastricht 
geen nieuw ziekenhuis krijgt. Iedereen 
is daar natuurlijk voor: het lijkt geld te 
besparen.
Om te beginnen verschil ik van mening 
met zowel de Witte als Starmans - en 
dus ook met de NRC — dat een nieuw 
academisch ziekenhuis ipso facto duur
koop is en derhalve niet nodig. St. An- 
nadal deugt niet qua ’lay-out’ (sterk 
verouderd ontwerp) en zal te allen tijde 
personeel ‘vreten’ aangezien men niet 
efficiënt kan werken: dat is bijzonder 
duur en ad hoe oplossingen (steeds 
maar weer verbouwingen) zullen dit eu
vel niet verhelpen. Het is derhalve weg
gooien van geld.
Het is mijn mening dat zelfs al zou men 
de Medische Faculteit opheffen (dus 
geen academisch ziekenhuis) men een 
nieuw gemeenteziekenhuis zou moeten 
bouwen: de bevolking kan niet anders 
wensen en ik acht het wèl mogelijk dat 
dit een goedkopere oplossing is (ook 
voor het ZZL) dan de status quo te 
handhaven, men hoeft niet naar de 
Randstad te gaan (Heerlen en Sittard 
zijn voldoende) om zichzelf te overtui
gen van het feit dat het enige ziekenhuis 
waarover Maastricht beschikt verou
derd en onwerkzaam en dus duur is. 
Het argument dat een nieuw te bouwen 
ziekenhuis op het terrein van St. Anna

da! moet staan omdat het zo centraal 
ligt is onzin. St. Annada/ ligt vrij cen
traal t.o.v. de cafés op het Vrijthof, 
maar excentrisch t.o.v. de regio (die 
‘draineert' op St. Annada!). Een ieder 
die St. Annadal kent — en dus ook 
Prof. Greep — zou zich warm maken 
voor een nieuw ziekenhuis. Dat Prof. 
Greep in zo’n nieuw ziekenhuis 22 (of 
nog meer) operatiekamers wil bouwen, 
lijkt mij onwaarschijnlijk, maar zelfs 
als hij dat zou willen dan is het niet aan 
hem (alleen) om dat te bepalen.
Ook komen in het artikel in de NRC ba
sisfilosofie en regio aan de orde. Er is 
niet de minste twijfel dat er facultaire 
klinici in St. Annadal zijn die nog geen 
vinger uitgestoken hebben naar de re
gio, integendeel; maar verscheidene an
dere, waaronder Greep, hebben dat tot 
dusver juist wel geprobeerd. Voorts 
wordt vergeten dat men regionale klinici 
geen (facultair) dienstverband kan op
dringen indien dit gepaard gaat met in- 
komensderving (voor hen).
Mijns inziens vloeit het - voor Maas
tricht en Greep - belastende verhaal in 
de NRC in hoge mate voort uit een diep
gaand meningsverschil tussen de stu
denten Starmans en de Witte enerzijds 
en Greep anderzijds. De kritiek die 
Starmans en de Witte hebben op het 
nieuwe ziekenhuis is bekend en wordt 
mijns inziens gedeeld door een minder
heid van de universitaire gemeenschap; 
immers de nieuwbouwplannen zijn alle 
democratische besluitvormingen gepas
seerd. Verschil van mening (over dit zie
kenhuis) geeft niemand het recht de de
kaan, die vecht voor het nieuwe zieken
huis, in een eenzijdig — en ook negatief 
— daglicht te laten plaatsen voor een 
nationaal forum. Dat heeft hij niet ver
diend en zeker niet vanuit Maastricht. 
Omgekeerd zou het de dekaan sieren 
zichzelf wat minder te identificeren met 
de chirurgie opdat ethici (studenten) en 
programatici (economen) geen nacht
merries krijgen over betonnen bunkers 
(a la Aken) waar in 22 operatiekamers 
chirurgen aan de lopende band onder
delen dan wel organen van de vergrij
zende bevolking verwijderen c.q. ver
vangen door kunststof of orgaantrans- 
plantaten.
Het komt mij voor dat de angsten van 
Starmans en de Witte nulla salus extra 
Grepiam ’ zonder al te veel moeite weg
genomen kunnen worden door een 
Commissie van goede diensten. Diezelf
de commissie zou er op toe moeten zien 
dat onze dekaan het mes laat waar het 
thuishoort: in de operatiekamer en niet 
op tafel, en dat Starmans en de Witte 
hun stiletto's inleveren bij de afdeling 
Heelkunde.
Prof. dr. P.J.C. van Breda Vriesman
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Kameraktie verloopt vlot

Studentenaantal voor het 
eerst boven de duizend
Bij de aanvang van het akademisch jaar 
1982-’83 telt de Rijksuniversiteit Lim
burg voor het eerst meer dan duizend 
studenten dankzij 400 nieuwkomers. 
Voor een primeur zorgen ook de eerste 
100 rechtenstudenten. Verder ziet het er 
naar uit dat de 150 plaatsen voor eerste
jaars waarover zowel de Fakulteit der 
Geneeskunde als de studierichting Soci
ale Gezondheidkunde beschikken, 
moeiteloos gevuld gaan worden.

Voor een rechtenstudie in Maastricht 
hadden zich 215 mensen in Groningen 
aangemeld. Van degenen die een plaat- 
singsbewijs hebben gekregen, hadden er 
zich tot vorige week 86 definitief laten 
inschrijven. Bij een eerste vluchtige blik 
op de lijst van ingeschrevenen vallen 
twee dingen op: alle studenten komen 
uit Limburg en naar schatting de helft 
bestaat uit tweede kans-studenten. Dat 
wil zeggen dat zij al eerder een studie ge
heel of gedeeltelijk gevolgd hebben of 
na hun VWO-examen enige jaren ge
werkt hebben. Dat alle studenten uit 
Limburg komen valt volgens de sekreta- 
ris van de nieuwe studierichting, Victor 
Rutgers, te verklaren uit het feit dat de 
plaatsingskommissie vooral gelet heeft 
op de geografische herkomst van de 
kandidaten. Het verzoek van de univer- 
siteit om ook rekening te houden met de 
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Observant is opgezet als een onafhankelijk opinie- en informatieblad van 
en voor de universitaire gemeenschap. De redaktie bestaat uit studenten 
en medewerkers, ondersteund door een kleine professionele staf.
Vooral door het vertrek van onze meest produktieve medewerker, Kees 
Ruissen, hebben we dringend behoefte aan nieuwe

Redaktieleden
Zowel studenten als medewerkers zijn welkom.
Ervaring is niet vereist, wel een levendige belangstelling voor alles wat in 
en om de universiteit gebeurt.
Studenten ontvangen voor hun bijdrage een redelijke financiële 
vergoeding.
Belangstellenden kunnen zich (liefst schriftelijk) melden bij de redaktie, 
kamer 304 Hoofdgebouw, tel. (888)319.

belangstelling voor het Maastrichtse on
derwijssysteem is door de plaatsings
kommissie niet ingewilligd. Volgens 
Rutgers waren er kandidaten van buiten 
Limburg die speciaal daarvoor Maas
tricht als voorkeur hadden opgegeven. 
Overigens hadden alle nu geplaatste 
kandidaten Maastricht als eerste voor
keur opgegeven, maar waarschijnlijk 
was voor een grote meerderheid de af
stand tot hun woonplaats doorslagge
vend.
Ook van het juridisch medewerkers- 
front is nieuws te melden: de eerste twee 
hoogleraren zijn benoemd. Opvallend is 
de benoeming van dr. Theo van Boven, 
tot voor kort topfunktionaris voor de 
mensenrechten bij de Verenigde Naties. 
Aan zijn diplomatieke carrière kwam 
onlangs een even abrupt als geruchtma
kend einde, toen hij vanwege zijn kri
tiek op enkele Zuid-Amerikaanse regi
mes aan de dijk werd gezet door VN-se- 
kretaris Perez de Cuellar.
Behalve van Boven is ook mr. Cees 
Flinterman, die al werkzaam was aan de 
RL, tot hoogleraar benoemd. Binnen
kort zullen nog drie benoemingen tot 
hoogleraar aan de nieuwe studierichting 
afkomen.
Bij Sociale Gezondheidkunde zien de 
gegevens van de eerstejaars er precies 
hetzelfde uit als vorig jaar. Opnieuw

In afwachting van de sloop van de hele wijk 
Ravelijn worden vrijkomende huizen aan 
studenten verhuurd.

zijn er drie keer zoveel vrouwen als 
mannen onder de ingeschrevenen en is 
de helft ouder dan twintig jaar, wat er 
op wijst dat ook daar de tweede kans- 
groep groot is.

Kamers
Over de kamernood zijn nog niet zoveel 
exakte gegevens bekend, maar de in
druk is dat de markt de stroom nieuw
komers wel aan kan. Van de 1350 
eerstejaars HBO- en WO-studenten 
gaat naar schatting de helft op zoek 
naar een kamer. Wie niet via vrienden, 
kennissen of familie aan woonruimte 
komt, is aangewezen op bemiddeling 
van het Gemeentelijk Buro Huisvesting, 
dat mensen, die van ver komen, alle
reerst doorverwijst naar de bouwvereni
gingen. Wie op minder dan anderhalf 
uur reizen van Maastricht woont, moet 
afwachten of er nog een van de onge
veer 150 wooneenheden voor hem of 
haar overblijft, of is aangewezen op de 
partikuliere kamermarkt. Het kamerbu- 
ro, dat voor dat doel bij de dienst Stu
dentenzaken is ingericht, heeft via een 
intensieve reklamecampagne 155 ka
mers binnengekregen. Daarmee zijn ze
ker 82 studenten geholpen; zoveel ka- 
merzoekenden hebben zich tenminste 
weer laten uitschrijven na een geslaagde 
bemiddeling. De prijzen op de partiku
liere markt lopen sterk uiteen: er zijn 
kamers van 200 gulden, maar ook ’eta
ges’ van 600. Door de bank genomen 
kost een kamer goed 300 gulden inklu- 
sief. Dat kamers buiten Maastricht hele
maal geen aftrek vinden is een indikatie 
dat de Maastrichtse markt de stroom 
ook dit jaar nog aan kan. J.H.



Open Universiteit ontsnapt aan bezuinigingen
De begroting van de Open Universiteit 
zal als enige ongeschonden te voor
schijn komen uit de omvangrijke bezui
nigingsoperatie die de WO-instellingen 
bij het komende overleg over de Meer
jarenafspraken ’83-’87 krijgen voorge
schoteld. Dat betekent dat de kwartier
makers in Heerlen het komende jaar 25 
a 30 miljoen kunnen verwachten voor 
de voorbereiding van het eerste kursus- 
jaar dat eind 1984 begint. Dat bedrag 
zal in volgende jaren stijgen tot 60 mil
joen in 1987. Wanneer de Open Univer
siteit in 1990 volop in bedrijf zal zijn 
met zo’n 30.000 studenten, zal de som 
nog iets verder zijn opgelopen.

Nadat minister Deetman op vrijdag 20 
augustus die financiële garanties per
soonlijk was komen geven, toonde de 
voorzitter van het College van Bestuur, 
mr. dr. G.J. Leibbrandt, zich de op
luchting zelve: ’Door de kortingen op 
ons budget in vorige jaren hadden we 
echt het minimum bereikt. Dankzij de 
toezegging van de minister kunnen we 
nu met het minimale pakket van de 
start.’

Dat bestaande instellingen studenten en 
dus middelen zullen verliezen aan de 
Open Universiteit, was al lang te voor
zien. Het afstandonderwijs biedt welis
waar in de eerste plaats perspektieven 
aan de tweede kans-groepen, maar als 
de keuzemogelijkheid er eenmaal is, zal 
een aanzienlijk aantal studenten de 
voorkeur geven aan goed opgezet af
standonderwijs. Leibbrandt zei te ho
pen dat de kursussen van zijn instelling 
zo goed in elkaar zullen zitten dat er een 
’gezonde konkurrentie’ tussen de Open 
Universiteit en het gewone dagonder
wijs zal ontstaan. Hij zou het betreuren 
als de teruglopende belangstelling voor 
het Wetenschappelijk Onderwijs (er 
wordt gesproken van een teruggang met 
éénderde in het jaar 2000) aanleiding 
zou geven tot een konkurrentieslag.
Minister Deetman liet blijken dat hij er 
niet voor terugschrikt de konkurrentie 
een beetje te vervalsen terwille van de 
zuinigheid en de doelmatigheid. Daarbij 
denkt hij niet aan het minder toeganke
lijk maken van de bestaande dagoplei
dingen, maar aan samenwerking van de 
deeltijdse opleidingen en het kwakke

lende post-akademisch onderwijs met 
Heerlen. Van haar kant zal de Open 
Universiteit gedwongen worden samen
werking te zoeken met bestaande orga
nisaties die zich bezig houden met af
standonderwijs, zoals Teleac, Film en 
Wetenschap en het NIAM. De minister 
kondigde aan dat de Tweede Kamer nog 
deze kabinetsperiode zijn wetsontwerp 
over de Open Universiteit kan verwach
ten.
Jacques Herraets/UP/Observant
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Albeda: verlies van banen in de 
kwartaire sektor noodzakelijk 
voor herstel produktiesektor 
Hoeveel arbeidsplaatsen de beddenoperatie van minister Gardeniers gaat kosten is 
moeilijk aan te geven. Er is een aantal van 15.000 genoemd, maar daarbij wordt er 
geen rekening gehouden dat de overgebleven bedden intensiever benut zullen worden 
en dat op andere plaatsen, bijvoorbeeld in de verpleegtehuizen, nieuwe werkgelegen
heid zal ontstaan. Niettemin zullen er veel arbeidsplaatsen verloren gaan, want 
kosten in de gezondheidszorg zijn voor het overgrote deel personeelskosten. Wil een 
bezuinigingsoperatie reële besparingen opleveren, dan zal er dus personeel moeten 
verdwijnen. In de produktieve sfeer is dat een vertrouwd verschijnsel, in de kwartai
re sektor is een zo massaal verlies nog nooit vertoond. Lange tijd is de kwartaire sek
tor beschouwd als enige plek waar de werkloosheid door het scheppen van nieuwe 
plaatsen te lijf kon worden gegaan. Hebben we daar nu ook geen soelaas voor de 
werkgelegenheid meer te verwachten? Die vraag legden we voor aan de vroegere mi
nister van Sociale Zaken en sinds kort de bouwdekaan van de Studierichting Ekono- 
mie, prof. dr. Wil Albeda. Hij ziet het tijdelijk opgeven van overbodige werkgele
genheid in de kwartaire sektor als onderdeel van de noodzakelijke afslanking in de 
publieke sector, die het enige middel is om de produktieve sektor weer uit het dal 
te laten krabbelen. Als dat gelukt is, kan er weer gedacht worden over groei van de 
kwartaire sektor. Maar dat moet dan wel met meer beleid gebeuren dan tot nu toe 
het geval is geweest, vindt Albeda. Bijvoorbeeld met behulp van ekonomen die in 
Maastricht de ekonomie van de kwartaire sektor hebben bestudeerd . . .

Kun je het wel maken in deze tijd dat je 
arbeidsplaatsen vernietigt in de kwartai
re sektor, waarvan veel mensen zeggen 
dat je alleen daar nieuwe werkgelegen
heid kunt scheppen?

Bij het herstellen van de werkgelegen
heid kun je alleen aan nieuwe en het be
houd van bestaande arbeidsplaatsen 
denken als die in een behoefte voorzien. 
Nieuwe banen moeten zinvol en betaal
baar zijn. Overbodige arbeidsplaatsen 
kun je zoveel bedenken als je maar wilt. 
Er is hier in het gebouw een lift, waar je 
een liftboy in kunt zetten, maar is dat 
een zinvolle plaats en kun je die ook be
talen?

We wisten al lang dat er in de ziekenhui
zen een overschot aan bedden bestaat, 
dat met de daaraan gekoppelde arbeids
plaatsen zo duur is dat het één van de 
factoren is in onze dure publieke sector. 
De publieke sektor is in Nederland te 
duur geworden in vergelijking met de 
marktsektor. Daarom moet je die pu
blieke sektor saneren, ook al gaat dat 
ten koste van arbeidsplaatsen. Vergeet 
niet dat in Nederland 67% van het nati
onale inkomen naar de publieke sector 
gaat, een percentage dat nergens in de 
wereld zo hoog is. We hebben de duur
ste kwartaire sektor ter wereld en ook al 
heb je daarmee een uitstekend stelsel 
van voorzieningen opgebouwd, je moet 

Overtollige ziekenhuisbedden kosten volgens 
Albeda zoveel, dat werkgelegenheid in de 
produktieve sektor erdoor in gevaar komt.

er vooral de verspillingen uithalen, als 
je die erin ziet zitten. Anders ontkom je 
niet aan pijnlijker ingrepen.
In 1966 heeft de OECD een rapport uit
gebracht over de oorzaken van de infla
tie. Daarin werden drie sektoren met 
name als grote boosdoeners genoemd: 
de gezondheidszorg, het welzijnswerk 
en het onderwijs. Vooral de gezond
heidszorg en het welzijn zijn sektoren 
waarin de vraag onbeperkt kan blijven 
doorgroeien, ook al omdat degenen die 
er het meeste belang bij hebben de om
vang van de vraag kunnen bepalen. 
Daar komt bij dat de gezondheidszorg 
hoog gekwalificeerd personeel vraagt en 
dat er geen ingebouwde produktivi- 
teitsstijging in zit. De OECD heeft dus 
gewaarschuwd: let vooral op die drie 
sectoren als je de inflatie in de hand wilt 
krijgen.

Hoe bepaal je dan de ruimte voor de pu
blieke sektor? Je jtunt toch moeilijk 
zeggen dat die bepaald wordt door de 
rentabiliteit van de marktsektor?

Natuurlijk kun je niet zeggen dat de pu
blieke sektor door de markt moet wor
den gedragen. Als je de ekonomie grof
weg in drie sektoren verdeelt, de land
bouw, de marktsektor en de publieke 
sektor, dan kun je goed zien dat die drie 
elkaar tot draagvlak dienen. Ik gebruik 
wel eens het beeld van drie dronken per
sonen, die elkaar overeind proberen te 
houden. Als een van de drie valt, dan 
vallen de andere twee ook. Op dit mo
ment is de marktsektor aan het kapot- 
gaan, echt waar! We hebben alleen nog 
het geweldige geluk dat we die gasbel 
hebben en een zeer gezonde landbouw. 
Maar ik wil niet zeggen dat je zo ver 
moet bezuinigen dat je de neerwaartse 
spiraal versterkt. Je moet een zekere 
spanning houden en minder bezuinigen 
dan de cijfers eigenlijk voorschrijven. 
Waar je de grens dan precies moet leg
gen, is een uiterst moeilijk vraag. De 
pest is dat alle cijfers tegenvallen. Toen 
ik nog minister was dacht ik dat het in 
’81 of ’82 wel beter zou gaan, maar we 
kunnen niet uit die neerwaartse spiraal 
komen, zeker niet zolang de rentestand 
in de Verenigde Staten op het huidige 
peil blijft.
Verwacht U dan dat het herstel van de 
marktekonomie voldoende ruimte zal 
geven om via de kwartaire sektor extra 
werkgelegenheid te scheppen?

Op de afzienbare termijn moet je niet 
verwachten dat de werkgelegenheid die 
bij de huidige technologische ontwikke-



ling verloren gaat, geheel kan worden 
opgevangen door de de publieke sektor. 
Er komt wel meer ruimte voor die kwar- 
taire sektor, maar daarnaast is naar 
mijn gevoel aan vormen van verdeling 
van de beschikbare arbeid niet te ontko
men. Daarbij moet wel voorkomen 
worden dat de loonkosten toenemen. 
Een skala van mogelijkheden ligt er 
dan: deeltijdbanen, vervroegde uittre-

Voor de in 1984 te starten Studierichting 
Economie is per 1 augustus 1982 een 
bouwdekaan aangesteld die met onder
steuning van een aantal interne en exter
ne deskundigen deze studierichting gaat 
voorbereiden en organiseren. Ter onder
steuning van deze werkzaamheden wordt 
bij het dekanaat Algemene Faculteit ge
vraagd een

Secretaris op 
academisch niveau (m/v)

Taken
de functionaris zal in eerste instantie ver
antwoordelijk zijn voor de volgende ta
ken:
- beleidsvoorbereiding en uitvoering 
(o.a. het verzamelen van gegevens, het 
opstellen van pre-adviezen en het conci
piëren van nota’s);
- het coördineren en afstemmen van de 
activiteiten i.v.m. de voorbereiding van 
onderwijs- en onderzoekprogramma’s 
(o.a. het voeren van overleg met interne 
deskundigen, commissies en werkgroe
pen, het informeren van bestuurlijke in
stanties, diensten, e.a.);
- administratief-secretariële werkzaam
heden (o.a. voorbereiden, notuleren, uit
werken van vergaderingen, correspon
dentie verzorgen, archivering.

In verband met het ontwikkelingskarak- 
ter zal deze functie in de loop van de tijd 
kunnen wijzigen.

Vereist:
- een academische opleiding met een 
vakkenpakket waarin economie en recht 
voorkomt;
- enkele jaren ervaring in een secretari- 
eel-organisatorische functie;
- kennis van de ontwikkelingen in we
tenschappelijk onderwijs;
- goede contactuele eigenschappen;
- goede redactionele vaardigheid
Arbeidsvoorwaarden:
het salaris is afhankelijk van opleiding, 
ervaring en bedraagt voorshands maxi
maal ƒ4.832,- (schaal 112 BBRA). Een 
verdere uitloop t.z.t. naar schaal 130 is 
niet uitgesloten.
Inlichtingen:
kunnen worden ingewonnen bij de bouw
dekaan dr. W. Albeda tel. 043-888274 en 
de secretaris van de Algemene Faculteit, 
drs. L. Leunissen, tel. 043-888232 

ding, edukatief verlof en verkorting van 
de arbeidstijd per dag of per jaar.

Als je nu de gezondheidszorg als een be
langrijk onderdeel van de kwartaire sek
tor aanpakt, moet je dan niet met een 
totaalplan komen in plaats van over te 
gaan tot een zo rigoureuze ingreep in de 
ziekenhuiswereld? Komen we over een 
paar jaar niet met dezelfde ellende te 
zitten als nu niet bijvoorbeeld de eerste 
lijn en de preventieve zorg worden ver
sterkt?
Ik denk dat het een belangrijke opgave 
wordt voor de gezondheidszorg en de 
overheid. Er is tegen de kwartaire sek
tor te weinig aangekeken als een ekono- 
mische sektor. Zoals de kosten daar 
gestegen zijn, dat kan gewoon niet. Bij 
de discussie binnen het kabinet over 
noodzakelijke bezuinigingen hield Soci
ale Zaken die stijging ook steeds voor 
aan Volksgezondheid, maar Volksge
zondheid reageerde dan met de opmer
king dat wij de uitkeringen maar moes
ten verlagen. Dat was de eigenlijk ver
schrikkelijke afweging die we moesten 
maken: sluit ziekenhuizen of haal een 
paar procent van de laagste inkomens 
af.
Dat was de diskussie tussen mij en An- 

Waar zijn de lieve charmante telefonistes van de hal van het hoofdgebouw gebleven, 
nu die verbouwd is naar het voorbeeld van een opticien-interieur (ook voor al Uw 
kontaktlenzen). Hoe moet dat verder, nu we ’s morgens bij het binnenkomen die 
glimlach moeten missen?

driessen: ik vond dat het laatste niet 
kon. Ik geloof ook dat je de huidige 
toestand in de gezondheidszorg niet 
kunt handhaven door de premies te ver
hogen, want dan snijdt het mes aan 
twee kanten: aan de ene kant leg je het 
bedrijfsleven nog hogere lasten op en 
aan de andere kant verlaag je de koop
kracht van de werknemers.
Wat de hele kwartaire sektor betreft zul 
je de komende tijd naar een veel betere 
planning toe moeten. Ik geloof bijvoor
beeld dat de gezondheidszorg zich uit
stekend leent voor planning met een 
brede participatie van betrokkenen, 
naar het model van de in Frankrijk ont
wikkelde indicatieve planning. Partici
panten in dat plan proces zullen moeten 
zijn: de overheid, de sektor zelf en de 
konsumenten. Maar in Nederland we
ten we van dat soort zaken, en daarbij 
noem ik ook budgetsanering, budgettte- 
ring en hotelfunktie van het ziekenhuis 
als voorbeelden, nog zo ontzettend wei
nig. De kwartaire sektor is tot nu toe 
veel te weinig erkend als een ekonomi- 
sche sektor, vandaar dat er zo’n onge
remde groei heeft kunnen plaatsvinden. 
Om te beginnen zullen we daar maar 
eens goede ekonomen voor gaan oplei
den. JH

Schriftelijke sollicitaties binnen 10 dagen 
te richten aan de Dienst Personele Zaken.

juaiz 
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De ’exaugurele’ rede van een bouwdekaan

De voor- en nadelen
van de Tweefasenstruktuur
De invoering van de Tweefasenstructuur wordt niet door iedereen met evenveel 
geestdrift begroet. Zoals dat wellicht als een wetmatigheid beschouwd kan worden, 
vliegen de voor- en tegenstanders elkaar in de haren over de vermeende voor- en na
delen. Op diverse universiteiten is een lichte paniek uitgebroken vanwege de nood
zaak een verantwoorde academische doctoraalstudie in een cursusduur van vier jaar 
te proppen. Hoewel de gevolgen voor Maastricht nogal mee blijken te vallen - de 
AF is vorig jaar op voorhand al begonnen met de tweefasenstructuur en bij de MF 
zijn de aanpassingen redelijk goed uitvoerbaar - valt er ook ten aanzien van de RL 
nog wel het een en ander op te merken over deze zaak. Hans Philipsen heeft als on
derwerp van zijn afscheidsrede als bouwdekaan aan de Algemene Fakuiteit gekozen 
voor: Rationaliteit en de Tweefasenwet. Hij concludeert dat de invoering een goede 
zaak is, mits aan een aantal voorwaarden wordt voldaan.

Philipsen baseert zijn betoog op de be
grippen substantiële en functionele rati
onaliteit. hij gaat daarbij uit van de de
finities zoals Adriaanse en Zijderveld 
die geven: Substantiële rationaliteit is 
het vermogen de werkelijkheid waar te 
nemen en te ervaren in termen van orde 
en structuur ... en een beter inzicht te 
krijgen in de samenhang van de ver
schijnselen.

Daartegenover is functionele rationali
teit: het vermogen doeleinden op te stel
len en vervolgens te zoeken naar ade
quate middelen ter verwerkelijking van 
deze doeleinden. Eén van de effecten 
van deze functionele rationaliteit is dif
ferentiatie, er ontstaan aparte eenheden 
binnen de samenleving die sneller of ef
ficiënter de realisatie van bepaalde 
doelstellingen kunnen bewerkstellen. 
Volgens Philipsen heeft die differentia
tie, die nodig is, geen zin als er niet 
gestuurd kan worden. De idee van over
heden die regelen, beheersen en toezien, 
is onlosmakelijk verbonden aan functi
onele rationaliteit. Een ander aspect 
waaraan deze functionele rationaliteit 
zijn waarde ontleent is succes. Het gaat 
om de knikkers, niet om het spel.

Er is een samenhang tussen de twee 
soorten rationaliteit, maar die is nogal 
ingewikkeld. Enerzijds vullen ze elkaar 
aan, anderzijds staan ze ook op gespan
nen voet met elkaar. Ontwikkelingen op 
het gebied van de substantiële rationali
teit kunnen een bedreiging vormen voor 
de functionele rationaliteit, omdat 
bestaande structuren, die de knikkers 
moeten opleveren, worden aangetast.
Wat is nu de betekenis van dit alles voor 
het vraagstuk van de waarde van het 
doctoraalexamen? Het wetenschappe
lijk onderwijs leidt op tot vele zaken en 
daartoe behoren nog steeds: weten
schapsbeoefening en inzicht in de sa
menhang van de wetenschappen (sub
stantiële rationaliteit); de studenten 
moeten groeien in hun vermogen de sa
menhang tussen de verschijnselen in de 
werkelijkheid te observeren en daarover 
te theoretiseren. De studenten moeten 
leren te leren. Het gaat erom zich be
paalde denkwijzen eigen te maken. De 
hang naar volledigheid bij studenten en 
docenten, om toch maar alles wat zono
dig gekend moet worden ook te kennen, 
noemt Philipsen rampzalig. Een eerste 
voorwaarde voor het slagen van de 
tweefasenstudie is dat de student ge- 

Bij zijn aftreden als bouwdekaan ontving 
Hans Philipsen (links) als eerste de dr. J.H. 
Tans-legpenning uit handen van CvB-voor- 
zitter van den Biggelaar

traind wordt in substantiële 
rationaliteit.
Een tweede voorwaarde noemt hij dat 
iedereen die de eerste fase doorlopen 
heeft de mogelijkheid moet hebben om 
vervolgens geoefend te worden in func
tionele rationaliteit, d.w.z. een oplei
ding kan krijgen tot een bepaald be
roep. Elke twee-fasenopleiding is in we
zen een beroepsopleiding: ook leraar en 
onderzoeker zijn beroepen. De overheid 
mag bij de toelating tot de tweede fase 
echter wel regelend optreden. Volgens 
Philipsen verwart de overheid bij de 
tweede fase echter voortdurend het be
grip financiering en legitimering.
Andere bezwaren die Philipsen tegen de 
huidige gang van zaken heeft is de be
tuttelende rol die de overheid vermoede
lijk zal gaan spelen bij de goedkeurings
procedures. Daarnaast zit er het risico 
in dat Nederland in verhouding tot het 
buitenland gaat achterlopen als de twee
de fase teveel wordt ingeperkt. Zijns in
ziens is de nieuwe tweefasenwet niet het 
monster waarvoor het vaak wordt ge
houden. Als aan de door hem genoemde 
bezwaren tegemoetgekomen wordt, is 
de invoering een gunstige ontwikkeling.

K.R.

Exauguraal
Bij zijn afscheid als dekaan van de 
Algememe Faculteit heeft Hans 
Philipsen uit de doeken gedaan hoe de 
inaugurele redes zijn ontstaan. Ik heb 
altijd gedacht dat ze iets te maken 
hadden met de befaamde augiasstallen 
uit de klassieke oudheid; de nieuwe 
hoogleraar zal met zijn nieuwe bezem 
eens flink tekeer gaan in de mesthoop 
die zijn voorganger heeft nagelaten.
Dat blijkt niet zo te zijn, Hans 
Philipsen weet precies hoe het wei is. 
Op zich een verhaal om een plaatsje 
voor in te ruimen. (KR)
’Bij wijze van woordspeling heb ik mijn 
verhaal van heden een exaugurele rede 
genoemd. Daarmee haak ik in op de re
cente traditie van de Rijksuniversiteit 
Limburg om inaugurele redes te hou
den. Daar ik in Maastricht niet zo’n 
voordracht heb kunnen verzorgen, leek 
het mij aardig bij wijze van afscheid van 
mijn bestuurswerk van 1976 tot 1982 
het woord te voeren. Betiteling van mijn 
verhaal als exaugureel is echter, zoals 
zal blijken wat dubieus. Augures waren 
Romeinse preisters met een speciale 
taak: in het bijzonder door vogelwiche
larij (het bestuderen van vogelforma- 
ties) konden zij voortekenen lezen, dus



de toekomst voorspellen. De Romeinen 
hanteerden de theorie dat de góden 
door natuurlijke tekenen aan de mensen 
te kennen gaven wat zij van hun voorne
mens dachten. Tot op zekere hoogte 
waren deze augures beoefenaren van de 
wetenschap omdat hun interpretatie van 
de voortekenen ten principale voor fal
sificatie in aanmerking kwam. Van die 
falsificatie kwam overigens in de prak
tijk niets terecht en niet alleen omdat Sir 
Karl Popper nog niet geboren was. De 
augures bedreven hun ’wetenschap’ na
melijk in dienst van de res publica, de 
republiek. De Romeinse priesters werk
ten niet voor het individu, maar alleen 
voor de publieke zaak. Zodra een nieuw 
magistraat aantrad, een ingrijpende 
maatregel werd overwogen en een veld
tocht werd gepland, was het tijd voor 
een inauguratie. Voortekenen werden 
opgeroepen en door de augures geïnter
preteerd. Deze priesters hadden de 
macht bij ongunstige voortekenen de 
voorgestane zaak of benoeming op te 
schorten of af te gelasten. Max Weber 
spreekt hierbij van het Kassationsgewalt 
van het College van Auguren. Nu ziet U 
meteen waarom het woord wetenschap 
maar beter vermeden kan worden in dit 

verband. Zodra de theorievorming tot 
een negatieve voorspelling leidde, werd 
het experiment niet gehouden. Met deze 
voor ons wetenschappelijk gevormden 
zo betreurenswaardige omstandigheid 
zaten de Romeinen wat minder. Hun 
probleem was uiteraard de mogelijkheid 
van manipulatie. Zoals wij gewend zijn 
van overheidswege verstrekte statistie
ken enigszins te wantrouwen, was het 
Romeinse volk, het plebs, achterdochtig 
over het beleidsondersteunend onder
zoek van de augures. Na alle eeuwen be
schaving die wij achter de rug hebben 
zal het U dan ook niet verbazen dat oor
spronkelijk het auguraat het voorrecht 
was van de patriciërs. Het heeft tot 300 
v. Chr. geduurd voordat ook plebeïsche 
augures werden geïnstalleerd. Er is wei
nig nieuws onder de zon: wie ander
mans beleidsmedewerkers niet ver
trouwt, zorgt dat hij op kosten van de 
overheid zijn eigen deskundigen mag 
benoemen.
Kunnen wij uit dit alles nog lering trek
ken? In ieder geval deze: de aanduiding 
inaugureel bij een rede van een hoogle
raar is minder gelukkig. Weliswaar 
wordt in zo een voordracht naar de toe
komst gekeken, heeft hij een ritueel en 

publiek karakter en is hij voorbehouden 
aan hoger geplaatsten. Er wordt echter 
op het toneel niet meer met dieren of 
hun overblijfselen gesold; evenmin ver
schijnen er autoriteiten uit de coulissen 
om de zaak af te gelasten als het ze niet 
bevalt. Dat laatste zullen we maar aan 
de verzachting van de zeden toeschrij
ven, of zou er toch minder belang ge
hecht worden aan een hoogleraarsbe- 
noeming dan wel eens wordt vermoed. 
De term inaugureel is niet meer of min
der dan een plechtig woord dat in grote 
lijnen is ontdaan van zijn oorspronkelij
ke betekenis. Mijn woordkeuze exaugu- 
rele rede is echter lichtzinnig te achten. 
Exaygyrare betekent in het Latijn het in 
werelds bezit nemen van religieuze goe
deren of in overdrachtelijke zin, secula
riseren, het godsdienstige ontheiligen. 
Omdat ik bij sommigen toch al niet zo ’n 
goede naam heb met betrekking tot 
mijn strijd voor schaarse goederen ten 
behoeve van de Algemene Faculteit, 
haast ik mij te verklaren dat het zo niet 
was bedoeld. Het is niet mijn voorne
men ook maar iemand van iets te bero
ven; evenmin wil ik mij verzetten tegen 
riten en ceremoniën, anders stond ik 
hier niet. ’
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Evolutie
^4/s het me gegeven zou zijn af en toe eens onderwijs in 
mijn vak te geven> zou dat onder andere een gelegenheid 
zijn om die stukken van de biochemie te bespreken die, 
omdat zij met allerlei andere vakken samenhangen, zich 
lenen voor een multidisciplinaire benadering.
Als ik nu een stukje biochemie tegenkom, waarvan ik vind 
dat het zoveel interdisciplinaire repercussies heeft dat iedere 
student er kennis van zou moeten nemen, dan weet ik geen 
andere mogelijkheid dan de universiteitskrant. Zo’n artikel 
waar ik graag het normale curriculum voor onderbroken 
zou hebben als daarvoor de gelegenheid bestond, is het 
artikel van Penny, Foulds en Hendy dat op 20 mei j.l. in 
Nature verscheen.

Het gaat over het zoeken naar een wetenschappelijk bewijs 
voor de evolutietheorie, een onderwerp dat op 
levensbeschouwelijk en filosofisch terrein nog steeds 
aanleiding geeft tot verhitte discussie. Getuige de serieuze 
pogingen om ’creationism’ te doceren aan Amerikaanse 
universiteiten, getuige sommige uitzendingen van de E.O., 
getuige de recente polemieken van Kousbroek, ’t Hart en 
K. van het Reven. De meest interessante niet-biologische 
discussie over de evolutieleer is misschien wel aangeslingerd 
door Popper, die, in hetkort, beweerde dat het niet 
mogelijk was om een proef te verzinnen die kon aantonen 
dat de evolutietheorie onjuist zou zijn, waardoor deze, 
zoals Popper dat noemt, niet falsificeerbaar zou zijn. 
Daarmee zou deze theorie verder niet voor 
wetenschappelijke discussie openstaan en vallen onder de 
dogma’s die men kan accepteren of niet.
Wetenschapsfilosofisch gezien zou ze echter niet echt 
verschillen van het scheppingsverhaal of andere 
oncontroleerbare mythen.
In hun artikel hebben Penny c.s. nu een methode bedacht 
om de evolutieleer wèl te toetsen. In het kort komt die 
methode hierop neer: Elk eiwit bestaat uit een keten van 
aminozuren, 25 a 30 verschillende in wisselende en 
ogenschijnlijk willekeurige volgorde. De ketens kunnen van 
enkele tientallen tot vele honderden aminozuren lang zijn. 
De aminozuursamenstelling bepaalt volledig de 
eigenschappen van het eiwit, of het bijv, een 
zuurstofdrager is (haemoglobine), een enzym (trypsine) om 
een steuneiwit (collageen). De aminozuurvolgorde kan men 
biochemisch bepalen. Met de aminozuurvolgorde 
correspondeert een volgorde van nucleinezuren in het 
genetisch materiaal (DNA) van de cel. Er zijn 4 
verschillende nucleinezuren en een code van 3 
nucleinezuren bepaalt een aminozuur. De volgorde van de 
nucleinezuren op een gen dat verantwoordelijk is voor de 
synthese van een bepaald eiwit kan ook bepaald worden. 
Als er een aminozuur in een eiwit verandert, komt dat 
doordat er een nucleinezuur is veranderd in het DNA. Dit 
alles weet tegenwoordig iedere middelbare scholier, ik wijd 
er dan ook niet over uit. Eiwitten met dezelfde functie van 

verschillende dieren, zoals bijv, vissenhaemoglobine en 
mensenhaemoglobine lijken erg op elkaar niet alleen wat 
betreft de functie maar ook wat betreft de 
aminozuurvolgorde. Eiwitten van verwante diersoorten, 
zoals de aap en de mens, lijken meer op elkaar dan die 
van de vis en de mens etc. Als men de aminozuurvolgorde 
van de mensen en mensapenhaemoglobine vergelijkt kan 
men vrij gemakkelijk aangeven waar de mutaties hebben 
plaats gehad in het corresponderende DNA en zo het 
haemoglobine-DNA van een hypothetische 
gemeenschappelijke voorouder op papier reconstrueren. 
Dat haemoglobine lijkt dan weer meer op het 
haemoglobine van de baviaan dan op dat van het paard 
etc. etc. Door vergelijking van een groot aantal diersoorten 
kan men zo een stamboom maken die aangeeft hoe, uit 
een hypothetisch oer-gen via een minimum aantal mutaties 
in het DNA, alle verschillende haemoglobines zijn 
ontstaan.
De evolutietheorie voorspelt dat dergelijke stambomen, 
opgesteld voor verschillende eiwitten, ongeveer gelijk 
moeten zijn, en ook gelijk aan de stamboom die men op 
basis van de paleontologisch onderzoek heeft opgesteld. 
Als alle diersoorten niet na en uit elkaar zouden zijn 
ontstaan maar parallel, dan zouden de stambomen voor 
bijv, haemoglobine en fibrine helemaal niet op elkaar 
hoeven te lijken (maar let hier op het woord hoeven!). 
Het bleek nu dat de verschillende stambomen inderdaad 
zoveel op elkaar lijken dat men de hypothese dat zij door 
evolutie zijn ontstaan niet kan verwerpen. Wat betekent 
dit?
In de eerste plaats dat de evolutietheorie een 
wetenschappelijke theorie is, in de zin die Popper er aan 
geeft: Het is mogelijk een experiment te bedenken met een 
uitkomst die de evolutietheorie zou ontkrachten. Dat is het 
beste dat er van een wetenschappelijke theorie gevraagd 
kan worden. Voor de scheppingstheorie gaat dat niet op. 
Men kan nl. gemakkelijk postuleren dat bij de schepping 
de eiwitten zo in elkaar zijn gezet dat het lijk alsof ze door 
evolutie zijn ontstaan (vandaar de nadruk op hoeven 
enkele regels hoger). De scheppingstheorie kan men dus 
nooit ontkrachten en daarmee onttrekt die zich aan de 
wetenschappelijke discussie.
In de tweede plaats dat de evolutietheorie, hoewel 
toetsbaar, tot nu toe niet ontkracht is en overeind blijft tot 
er een experiment gedaan wordt dat hem weerlegt.
In de derde plaats dat biochemisch onderzoek soms 
aanleiding geeft tot interessante discussie bij ogenschijnlijk 
ver verwijderde disciplines.
In de vierde plaats dat multidisciplinariteit begint bij het 
beheersen van tenminste één discipline__

H.C. Hemker



10

Onderwijskommissie gaat klachten behandelen

Medisch onderwijs roept 
gevoelens van onvrede op
Op 13 september gaat de Onderwijskommissie van de Fakulteit der Geneeskunde 
een korte hearing houden waarop iedereen terecht kan die klachten heeft over 
het onderwijs aan de fakulteit. De kommissie heeft daartoe besloten nadat er de 
laatste tijd nogal wat gevoelens van onvrede naar boven waren gekomen. Als 
voornaamste bron van problemen fungeert daarbij de afstand tussen de 
capaciteitsgroepen als leerstofverstrekkers en de studenten. De mensen uit de 
capaciteitsgroepen zien niet wat er met hun bijdrage gebeurt en hebben ernstige 
twijfels over de manier waarop studenten met het materiaal omgaan. Dat bleek 
met name uit een uitvoerige brief van de sportfysioloog Harm Kuipers, die op 
grond van zijn bevindingen als blokkoördinator er bijna het bijltje bij neer had 
gegooid. De brief van Kuipers werd gevolgd door een brief van prof. Peter van 
Breda Vriesman, die de kommissie vroeg de bezwaren van Kuipers uiterst serieus 
te nemen, omdat volgens hem de gevoelens van Kuipers door heel wat anderen 
gedeeld worden. Volgens de voorzitter van de Onderwijskommissie, Marijke van 
Santen, hebben de bezwaren van Kuipers inderdaad serieuze aandacht gekregen, 
ook al berusten zij deels op misverstanden en gebrek aan informatie.

Onder de titel ’Onderwijs in een kritisch 
perspektief’ somt Kuipers een waslijst 
van bezwaren op en geeft hij aan wat er 
zou moeten gebeuren om die weg te ne
men. Door het ontbreken van een uitge
werkt curriculum moet er steeds op
nieuw tijd verspild worden met vergade
ren over vorm en inhoud van de blok
boeken. Ook voelen de medewerkers 
zich weinig betrokken bij het onderwijs 
omdat ze er hun vakkennis niet in kwijt 
kunnen. En dat terwijl doceren een 
enorme verdieping van die kennis kan 
betekenen, schrijft Kuipers. Over het 
nivo van de studenten heeft hij ook zijn 
twijfels: ’Met name de mensen die arts
examens afnemen, verbazen zich over 
het feit dat de studenten nauwelijks in 
staat zijn verbanden te leggen. Het lijkt 
erop dat het kunnen integreren van ken
nis slecht is zowel wat de theoretische 
als praktische kennis betreft. Met het 
oog op het toenemend overschot aan 
artsen en daardoor strengere selekties 
bij sollicitaties is het bijna onzedelijk 
onze studenten met een deficiënte oplei
ding de medische arbeidsmarkt op te 
sturen ’.
Studenten krijgen tezeer de kans om 
mee te hobbelen door een gebrek aan 
sankties en een te grote vrijblijvend
heid. Dat geldt volgens Kuipers trou
wens ook voor medewerkers, die het erg 
gemakkelijk wordt gemaakt zich aan 
onderwijstaken te onttrekken als zij 
zich liever met research bezighouden. 
Daardoor komt het onderwijs altijd 
weer bij dezelfden in de groep terecht, 
die naar eigen inzicht handelen. Dat stu
denten zich zo lang aan het onderwijs 

kunnen onttrekken, komt volgens Kui
pers ook omdat blijkbaar de motivatie 
alleen vanuit de studenten zelf onvol
doende is. Externe prikkels zoals exa
mens zijn dus moeilijk te missen als 
stimulans.

Kolleges
Er bestaat volgens Kuipers een te grote 
angst om kennis via kolleges over te 
dragen, terwijl er toch een toenemend 
aantal studenten vraagt om systema
tisch basiskennis te kunnen verwerven.

’Het zou wel eens erg nuttig kunnen zijn 
de basiskennis in de beginperiode van 
een blok door goede docenten met uit
stekende didaktische kwaliteiten geïnte
greerd te laten aanbieden, waarna stu
denten via blokkasussen zich verder in 
het probleem kunnen verdiepen. ’

Ook studenten hebben zo hun klachten 
over het funcitoneren van het onder
wijssysteem, merkt Kuipers op. Zij mis
sen een goed overzicht wat van hen ver
wacht wordt, de blokken sluiten slecht 
op elkaar aan, de kasuïstiek is didak- 
tisch vaak slecht, de onderwijsgroepen 
funktioneren vaak slecht en zijn ten on
rechte verplicht, aldus Kuipers. Hij be
veelt aan het onderwijssysteem wat min
der dogmatisch aan te pakken en een 
keur van onderwijsmiddelen samen te 
stellen, waarvan ook de docent en zelfs 
hoorkolleges deel uit zullen moeten ma
ken en waaruit de student een vrije keu
ze kan maken. Behalve een voortduren
de evaluatie zouden er ook examens 
moeten komen, waarop de feitenkennis 
naast sociale vaardigheden en skills ge

toetst dienen te worden. ’Lieden die het 
aspekt feitenkennis voor het goed funk
tioneren van artsen ontkennen, dienen 
te beseffen dat met praten en goed soci
aal kontakt geen ernstige ziektes wor
den genezen, doch dat de arts naast deze 
onmisbare sociale vaardigheden een 
flink brok feitenkennis moet bezitten. ’

Katastrofe
Als reaktie op de brief van Kuipers 
heeft prof. dr. Peter van Breda Vries
man de Onderwijskommissie op het 
hart gedrukt de kritiek van Kuipers ui
terst serieus te nemen, omdat er meer 
mensen met dat soort gevoelens van on
lust en demotivatie rondlopen. Met de 
zienswijze van Kuipers en diens konklu- 
sies is hij het echter geheel oneens.
Maar zolang daar niet op wordt inge
gaan, is het hele onderwijssysteem in ge
vaar, vindt van Breda, die daarbij wijst 
op de oplossingen die Kuipers aan
draagt voor de gekonstateerde proble
men. ’Een meer fundamentele analyse 
van de problematiek zou laten zien dat 
bij de opbouw en profilering van diver
se kapaciteitsgroepen soms uitsluitend 
overwegingen van onderzoek en ge
zondheidszorg een rol hebben gespeeld 
en voorts dat in termen van ’metodiek ’ 
en evaluatie het onderwijssysteem in ho
ge mate een zaak is van gedragsweten
schappers (zoals Kuipers signaleert). De 
kombinatie van deze twee gegevens zou, 
welk systeem men ook kiest, uiteinde
lijk tot een catastrofe kunnen leiden. ’ In 
een mondelinge toelichting tegenover 
ons zegt van Breda: ’Laat ik voorop 
stellen dat ik het systeem op zich goed 
vind. Maar in de uitvoering zul je toch 
een aantal verbeteringen moeten aan
brengen. Er moet meer rekening gehou
den worden met groepen die belangrijk 
zijn voor het curriculum. In je kroondo
centenplan moet je meer rekening gaan 
houden met onderwijs en je moet sank
ties inbouwen wanneer iemand het niet 
goed doet in het onderwijs en hem belo
nen wanneer hij het wel goed doet, al zie 
ik meer in beloning dan in straf. Maar 
als je nu de drie hoofdaktiviteiten be
kijkt aan deze fakulteit, gezondheids
zorg, onderzoek en onderwijs, wat zie je 
dan? In de gezondheidszorg word je be
loond met geld/plaatsen, in het onder
zoek met extra plaatsen, maar in het on
derwijs met niets. Je kunt zelfs zeggen 
dat extra aandacht voor het onderwijs 
gestraft wordt, want je inbreng in de ge
zondheidszorg wordt minder (extra ho
norering) en de personeelsplaatsen die 
je met goed onderzoek had kunnen krij
gen worden moeilijker gewonnen.’



Kuipers: medewerker en student ontevreden

Kroondocenten
Bovendien wordt het meewerken aan 
het onderwijs op andere manieren on
aantrekkelijk gemaakt. ’Een goed blok 
bouwen is een kwestie van acht a tien 
jaar. Dan kun je een fantastisch blok 
hebben, waar je een hoop kreativiteit 
hebt ingestoken. Maar nu komt er na 
drie jaar een andere bezetting, wat de
motiverend kan werken. Ik vind dat in 
ieder geval de kroondocenten nauwer 
bij de planningsgroepen moeten worden 
betrokken. Als die altijd een goede in
breng hadden gehad, dan was de stem
ming wat anders geweest. Het onderwijs 
is hier tezeer uit de handen van de hoog
leraren gehaald. Je krijgt het gevoel dat 
de mensen van O&O het onderwijs run
nen. Het is levensgevaarlijk als niet-me- 
dici het onderwijs regelen. Dan krijg je 
hier in de fakulteit gauw het gevoel van: 
dat apparaat zorgt er wel voor. Dan ver
dwijnt het onderwijs naar de periferie 
van het gezichtsveld. Dat is een organi
satieprobleem dat te veranderen is. Laat 
de frontsoldaten vóór het centrale appa
raat gaan staan en laat O&O als aan- en 
afvoertroepen fungeren, anders gaat het 
onderwijs een eigen leven leiden.’
Om te komen tot een betere integratie 
van het onderwijs schudt van Breda een 
aantal oplossingen uit zijn mouw: ’Zorg 
eerst dat je goede staf hebt, dat wil zeg
gen: met een goed kennisnivo. Schep 
dan de voorwaarden om die kennis goed 
op peil te houden. Laat de diensten het 
onderwijs aan de bron steunen, laten we 
zeggen door O&O te decentraliseren. En 
om het onderwijs te verbeteren zou je 
moeten gaan werken met inhoudelijke 
tutoren. De niet-inhoudelijke tutor is 
slecht. Een inhoudelijke tutor mag zich 
niet teveel met de groep bemoeien; hij 
moet alleen genoeg weten om de groep 
weer op het rechte spoor te zetten als het 
misloopt en om een antwoord te kunnen 
geven op simpele vragen, om tempo te 
winnen.’

van Breda Vriesman: klachten serieus nemen

Feed-back
Marijke van Santen, de van enthousi
asme overlopende voorzitter van de On- 
derwijskommissie, heeft op de meeste 
bezwaren van Kuipers en van Breda 
Vriesman een pasklaar antwoord. Vol
gens haar is op de meeste punten de 
zaak zo in beweging dat aan de bezwa
ren tegemoet wordt gekomen.
’De kapaciteitsgroepen hebben een gro
te behoefte aan feedback. Ze stoppen 
hun bijdrage in een blok, maar wat daar 
verder mee gebeurt is onbekend. Vooral 
de niet-klinische groepen zien geen re
sultaat van dat werk. Daar doen we nu 
iets aan. We zijn bij wijze van proef be
zig alle fysiologie-vragen uit de voor
tgangstoetsen te halen om de kapaci- 
teitsgroep te kunnen zeggen wat het ef- 
fekt van hun bijdrage is geweest aan de 
voortgang van de studenten. Ik vind 
ook dat je er terecht bezwaar tegen kunt 
hebben dat de blokken slecht op elkaar 
aansluiten. Ook daar zijn we naar aan 
het kijken: Hettie Snellen is bezig met 
een uitvoerig onderzoek naar de sa
menstelling van het hele curriculum, de 
hele zaak wordt daarbij geïnventari
seerd.’

’Verder zijn we ook aan het zoeken naar 
oplossingen voor de vraag hoe je binnen 
de blokken wat meer kontakt tot stand 
kunt brengen tussen de docent en de 
student, zonder dat je afbreuk doet aan 
het beginsel van het docent-onafhanke- 
lijk studeren. Om een voorbeeld te noe
men: als er een door programma-evalu- 
atie onderbouwde klacht ligt, dat het 
onderwijsgebeuren bemoeilijkt wordt 
door verschillen in ingangsnivo bij de 
studenten, dan moet je naar een vorm 
zoeken waarmee je kunt regelen dat die 
verschillen aan het begin van het blok 
worden weggenomen. Over die vorm 
kun je dan diskussiëren en je hoeft kol
leges daarbij helemaal niet uit te slui
ten.’

Marijke van Santen begrijpt dat het 
voor sommige groepen erg moeilijk valt 
zich betrokken te voelen bij het onder
wijs, als je niet weet hoe de studenten 
met de leerstof omgaan: ’Sommige 
mensen vragen zich inderdaad af hoe ze 
aan dat onderwijs moeten bijdragen. 
Daar hebben we de kursus Probleem- 
gestuurd Onderwijs voor, maar die 
wordt erg slecht bezocht. Daar gaan we 
de komende tijd weer meer reklame 
voor maken. Daar leer je hoe je de ka- 
suïstiek moet maken en hoe de plan
ningsgroepen werken. En bovendien 
kun je altijd individueel een beroep 
doen op de mensen van O&O. Ik weet 
ook dat vooral de laatst gekomen capa
citeitsgroepen zoals KNO en Orthope
die enorme moeite moeten doen om zich 
in te vechten in het curriculum, of dat 
de bijdrage van een capaciteitsgroep in
eens wegvalt als een medewerker de 
planningsgroep verlaat. Zulke dingen 
moeten niet kunnen voorkomen. Dan 
kom ik weer bij de inventarisatie waar 
Hettie Snellen mee bezig is: als die klaar 
is, dan kun je er precies uithalen waar 
groepen niet op elkaar aansluiten. En 
dan kun je gaan werken aan een bewa
king van de inbreng in de blokboeken 
als taak van de Onderwijskommissie.’ 
Marijke van Santen vindt het jammer 
dat Harm Kuipers niet het nieuwe exa
menreglement dat de volgende maand 
ingaat, heeft geraadpleegd voordat hij 
zijn klachten op papier zette: ’Met die 
begeleidingskommissies haal je de men
sen die maar meehobbelen er meteen 
uit. De sankties waar Harm over praat 
zijn dan niet meer nodig.’ Van Breda 
Vriesman krijgt van haar overigens wel 
gelijk waar hij zich beklaagt over het 
ondankbare onderwijs werk. ’In het ver
leden is er in het aannamebeleid geen re
kening gehouden met onderwijs. Als we 
dat aspekt wat beter bewaakt hadden, 
als we de kandidaten wat beter getoetst 
hadden op hun inzet voor de basisfilo
sofie, dan had je nu een heel ander ver
haal gekregen. In het belonen van inzet 
voor het onderwijs geloof ik niet zo. 
Met onderwijsprijzen of onderwijs- 
hoogleraren kom je er niet; belangstel
ling voor onderwijs is een kwestie van 
mentaliteit. Daar gaan we nu ook meer 
op letten. Bij het beoordelingsbeleid bij
voorbeeld wordt nu van iemand geëist 
dat hij bepaalde onderwijsraden moet 
hebben vervuld voordat hij bevorderd 
wordt tot hoofdmedewerker. En ook in 
de zoekkommissies voor kroondocenten 
zitten voortaan mensen van de drie be
leidsadvieskommissies, dus ook iemand 
van de onderwijskommissie. JH
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In dit geval ook de eerste, de beste studentenverzekering voor ziekte
kosten.
Als je niet in het ziekenfonds zit, is kiezen voor de SSGZ niet 
moeilijk. De Stichting Studenten Gezondheids Zorg Anno 1954 is 
er vóór en dóór studenten.
Maar liefst 600.000 studerenden hebben al eerder van deze voorziening 
gebruik gemaakt. Onder bijval van universiteiten,de Academische 
Raad, de HBO-Raad en Studentenorganisaties.

Bel voor de folder 01719-19219 
of020-718144 of stap eens binnen bij de 

plaatselijke Instantie van Uitgifte, 
Stichting Studenten Gezondheids Zorg 

Anno 1954 
Antwoordnummer 70,2200 VB Noordwijk ZH

De SSGZ helpt studenten
Niet uit op eigen voordeel, maar met ruime uitkeringen. Dus geen 
dure lening afsluiten bij een bank, maar gewoon per maand de premie 
betalen. Wel iets meer dan de premie ineens, maar voor f 42,- heb je 
een betere mogelijkheid het hoofd boven water te houden.

SSGZ, je kunt er niet omheen
- Eerstejaars, die voor 1 oktober een ziektekostenverzekering afsluiten, 
worden zonder selectie geaccepteerd.

- de SSGZ heeft een noodfonds dat meer dan een miljoen gulden 
uitkeerde om studenten daadwerkelijk uit de problemen te helpen.

- En voor het bescheiden eigen risico van f 45,- hoeft niemand zich 
bezwaard te voelen een arts te consulteren.

- De SSGZ jaarpremie: f480,- per kwartaal: f 125,- per maand: f42,-
- Voor een aanvullende premie kunnen ook tandartskosten mee

verzekerd worden.



Nieuwe studierichtingen aan de RL
De RL wil in de loop der jaren ’80 uitgroeien tot een instelling van 6000 studenten. 
Daartoe is opgezet het ’Ontwikkelingsplan ’83-’87’. Het plan geeft een schets van 
de diverse nieuwe studierichtingen. De meeste waren al vermeld in het vorig jaar in
gediende ’Plan voor verdere ontwikkeling van de Rijksuniversiteit Limburg in de ja
ren ’80-’90’.
De Dienst Voorlichting zal de komende maanden in Observant de nieuwe studierich
tingen doorlichtingen.
De spits wordt afgebeten door: Permanente Educatie.
Vermoedelijke startdatum: 1987.
Toe te laten eerstejaars: 100.

Permanente educatie
De op te starten studierichtingen kun
nen in drie clusters van opleidingen on
derverdeeld worden: gezondheidsweten
schappen, juridisch-economische we
tenschappen en educatie- en informatie- 
gerichte wetenschappen. Tot dit laatste 
cluster behoort de studie pedagogisch/ 
androgogische wetenschappen. Een 
schets voor de nieuwe studierichting is 
in grote lijnen klaar. Binnen de RL heb
ben met name Jan Beliën en Winand 
Wijnen de gedachten erover ontwik
keld. Thans is het zaak om externe des
kundigen op het terrein van permanente 
educatie bij de omschrijving van zowel 
eindtermijn als studie-inhoud te betrek
ken.
Waarom een studierichting die het cul
tuurpolitieke beginsel van ’permanente 
educatie’ als uitgangspunt neemt?
Er is een steeds toenemende vraag naar 
en aanbod van educatieve activiteiten 
buiten het reguliere onderwijsstelsel: 
volwasseneneducatie, wederkerend on
derwijs, ’tweede weg’-onderwijs.
We krijgen seeds meer vrije tijd, die 
deels besteed zal worden aan scholing 

en vorming. Binnen kennisgebieden en 
beroepen doen zich versnelde ontwikke
lingen voor, die bijscholing noodzake
lijk maken.
Nieuwe informatiedragers en communi
catiemiddelen bergen nieuwe mogelijk
heden in zich voor een persoonlijke, 
niet institutioneel georganiseerde educa
tie. Tegelijk dreigt een nieuwe vorm van 
analfabetisme: wie niet uit de voeten 
kan met de nieuwe media kan, in een 
nieuwe betekenis, niet lezen, schrijven 
en communiceren.
De westerse mens wordt steeds ouder. 
In demografisch opzicht doen zich in
grijpende wijzigingen voor. Het relatie
ve aantal volwassenen, ook in de onder
wijsdeelname, neemt voortdurend toe. 
In overheidsnota’s en studies wordt 
steeds weer gewezen op de noodzaak 
van samenhang tussen de verschillende 
vormen van educatief aanbod, op de 
consequenties van de permanente edu- 
catie-opvatting voor het reguliere on
derwijs en op de ontbrekende deskun
digheid voor de ontwikkeling van mo
dellen, specifieke didaktiek en leermid

delen. Nu kun je je afvragen of perma
nente educatie niet voldoende wordt ge
waarborgd in bestaande wetenschapsge
bieden als pedagogiek, andragogiek en 
onderwijskunde.
Dat lijkt bij nadere beschouwing niet 
het geval te zijn.
De pedagogiek is vooral gericht op jon
gere leeftijdsgroepen en daarom niet 
zonder meer geschikt voor het toepas
singsgebied van de volwasseneneduca
tie. De onderwijskunde houdt zich 
vooral bezig met het formele onderwijs
systeem.

In de andragogie tenslotte wordt veeleer 
dan op scholing de nadruk gelegd op 
vorming. Onder dit laatste wordt vooral 
verstaan het opleiden tot intellectuele 
weerbaarheid, het aanleren van sociale 
vaardigheden en attituden. Bij scholing 
ligt de nadruk wat meer op kennisver
werving met een gericht doel.
Een opvoedkundige studierichting, die 
het formele en informele educatief pro
ces tot object van onderzoek en onder
wijs neemt, kan zeker voortbouwen op 
de bevindingen van pedagogiek, 
(andr)agogie, onderwijs- en leerpsycho
logie maar zal tegelijkertijd in haar on
derzoek en praktische toepassing de in
houden van haar onderwijs geleidelijk 
bepalen, wijzigen en aanpassen.
Wijnen stelt vast (zie NRC van 18 maart 
1982), dat de volwassene t.a.v. bijvoor
beeld participatie in hoger onderwijs tot 
nu toe nogal eens uit de boot valt, dat 
’. . . de oudere student, we denken aan 
25 jaar en ouder, in Nederland een 
enigszins verwaarloosde groep vomt, in 
die zin, dat in andere landen hiervoor 
meer toegesneden regelingen en moge
lijkheden bestaan. Het hoger onderwijs 
is overwegend afgestemd op en inge
richt voor jongeren, die aansluitend aan 
het secundair onderwijs met een oplei
ding willen beginnen. Behoort men niet 
tot deze groep, dan is deelname aan het 
hoger onderwijs bijzonder moeilijk. 
Avond-opleidingen en part-time-oplei- 
dingen zijn slechts beperkt beschikbaar 
en daardoor moeilijk bereikbaar’. Kort
om, er is niet enkel voor hoger onder
wijs, maar voor het hele veld van scho
ling en vorming, behoefte aan een aan
dachtsgebied, dat in het bijzonder is af
gestemd op wensen en verlangens van 
velerlei categorieën van volwassenen.
Wat moet men zich daar nu concreet bij 
voorstellen?
Centraal uitgangspunt zal zijn, dat de 
volwassene in staat gesteld wordt zich 
die kennis en kunde eigen te maken 
waaraan hij in zijn dagelijkse doen en 
laten behoefte ervaart. Een wetenschap
pelijke opleiding tot deskundigen ten 
behoeve van permanente educatie zal
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zich daarom niet enkel bezig moeten 
houden met aspecten van andragogie, 
onderwijskunde en pedagogiek, maar 
zich ook moeten uitstrekken tot so- 
ciaal-culturele aspecten van de informa
tisering. Het is essentieel, dat perma
nente educatie voorbereidt op het ge
bruik van huidige en toekomstige docu
mentatie- en informatiemedia, omdat 
de twee belangrijkste vaardigheden op 
dit gebied zijn:
- zich te kunnen informeren met be
hulp van documentatiemedia en
- informatie te kunnen geven en 
communiceren.

Voor het overige zal de inhoud van de 
studierichting vooral afgeleid worden 
van mogelijke functies en activiteiten 
waartoe zij zou kunnen opleiden:
- het opstellen van beleidsadviezen
- het bijdragen aan onderwijscon
structie voor zowel regulier onderwijs 
als specifieke vormen van volwassenen
educatie
- het trainen van docenten in perma
nente vorming (nascholing, interne op
leidingen e.d.)
- in bedrijven en organisaties tal van 

vormen van permanente educatie 
coördineren
- bijdragen aan wetenschappelijk on
derzoek rond thema’s als voortijdige 
studie-beëindiging door volwassenen, 
nascholing docenten en begeleiders, 
ontwikkelen van cursusmateriaal voor 
volwassenen, het vaststellen van leer
doelen in permanente educatie etc. etc. 
Afgestudeerden moeten voorts met ken
nis van zaken kunnen adviseren over 
toepassing van informatiemedia in per
manente educatie en programma’s ver
zorgen die mensen voorbereiden op ge
bruik van geavanceerde informatie- en 
documentatiemedia. Voor de eerste fase 
wordt gedacht aan een opleiding met 
vooral onderwijskundige en opvoed
kundige componenten, waarbij van het 
begin af aan veel aandacht wordt be
steed aan aspecten van permanente edu
catie. Afgestudeerden zullen niet zozeer 
zelf les gaan geven, maar veeleer de op
zet en constructie van programma’s be
geleiden. In de tweede fase zullen vooral 
personen instromen die reeds inhoude
lijke bevoegdheden op een bepaald vak
gebied verworven hebben en die zich nu 
komen perfectioneren in methoden en 

technieken van permanente educatie als 
onderwijsconstructie, didaktiek e.d.
Waarom juist aan de RL deze studie
richting?
Enkele van de onderwijskundige uit
gangspunten van deze universiteit - 
probleemgestuurd leren, zelfwerkzaam
heid - lijken bijzonder gunstige aan
knopingspunten voor activiteiten ten 
behoeve van volwasseneneducatie. Het 
was bovendien van de aanvang af een 
stellingname van de RL (zie de basisfilo
sofie) te willen bijdragen aan individu
eel en collectief welzijn in de regio.
Daarom zou voorrang gegeven moeten 
worden aan het bevorderen, ontwikke
len en toepassen van juist die weten
schappen, die voor het systeem van wel
zijnszorg van belang zijn.
Tenslotte maakt de gerichtheid van de 
RL op nieuwe ontwikkelingen in het al
gemeen haar tot een serieuze kandidaat.

Dienst Voorlichting
Marga Spronck
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STUDEREN...

Deze informatieve folder is gratis verkrijgbaar

„.MAAR DAN WEL GEZOND VERZEKERD 
TEGEN ZIEKTEKOSTEN

GA GOED VAN START
IN SEPTEMBER

Wie een studie gaat volgen of al 
volgt aan universiteit, hogeschool 
of in het hoger beroepsonderwijs, is 
meestal NIET automatisch verze
kerd tegen ziektekosten.

Dat geldt alleen voor hen, van 
wie de ouders in een ziekenfonds 
verplicht verzekerd zijn

In alle andere gevallen is het 
beter geen risiko's te nemen en een 
ziektekostenverzekering af te sluiten.

Want ziektekosten kunnen snel

Voor slechts f 450,- perjaar 
(nog geen vier tientjes per maand) 
een verantwoorde dekking tegen 
alle ziektekosten van huisarts tot 
ziekenhuis, van medicijnen tot 
orthopedische kunst- en hulpmid
delen! Aantrekkelijker kan 't haast 
niet. Maar Nuts werkt dan ook 
zonder winstoogmerk.

ZO KOMPLEET IS HET PAKKET
De Nuts Studenten-Ziekte- 

kostenverzekering dekt tegen 
kosten van:

• huisarts» specialist* zieken
huis» medicijnen» fysiotherapie 
• bevalling» ziekenvervoer» ortho
pedische kunst- en hulpmiddelen

450- perjaarte kiezen voor een verantwoorde en 
voordelige ziektekostenverzekering.

Vraag vandaag nog uitgebreide 
informatie via de bon of bel 
(070)100885.

per halfjaar
per kwartaal

tot enorme bedragen oplopen.

KIES EEN KOMPLEET PAKKET, 
MAAR BETAAL NIET TEVEEL
Aanbiedingen zijn er genoeg. 

Maar waar het om gaat is een zo 
kompleet mogelijk pakket tegen 
een zo laag mogelijke premie

De Nuts Studenten-Ziektekosten-

229.50
117.-

Nirrs nuts
ZIEKTEKOSTENVERZEKERING

INFORMATIEAANVRAAG

verzekering springt er in dat opzicht 
helemaal uit.

i Zend mij verdere informatie Naam: m/v
I over de voordelige en komplete
• Nuts Studenten-Ziektekostenver- Straat:
] zekering.

Postkode: Plaats:
1
1
1
i Vul in-Knip uit-Stuur op.

Deze bon in een envelop zonder postzegel zenden aan: Nuts Ziekte
kostenverzekering, Antwoordnummer 1053, 2500 XB Den Haag.
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Informatievoorziening voor studenten
Hoe kom je als (nieuwgekomen) student van de RL aan in
formatie waaraan je behoefte hebt? Een vraag, waarop 
niet zonder meer met één adres geantwoord kan worden.

Onderwijsinformatie
Alle informatie over het onderwijs is te verkrijgen bij de 
informatiebalie’s van de verschillende studierichtingen. 
Daar worden schriftelijk en mondeling verstrekt gegevens 
over zaken als blokboeken, stages, declaratie- en keuze- 
onderwijsformulieren e.d.

Studentenzaken
Met vragen die niet direct in verband staan met het onder
wijs, bijv, studiefinanciering, militaire dienst, aanpas
singsmoeilijkheden etc., kan men bij de Dienst Studenten
zaken op de derde verdieping van het Hoofdgebouw te
recht.
Voorlichting
Algemene informatie over de RL is te verkrijgen bij of via 
de Dienst Voorlichting. Ook deze is gevestigd op de derde 
verdieping van het Hoofdgebouw. Een belangrijke bron 
van informatie, door deze dienst verspreid, is de Gids van 
de universiteit. Het loont de moeite, de inhoudsopgave en 
het register daarvan een zorgvuldig door te kijken. Het 
blijkt herhaaldelijk voor te komen dat studenten of mede
werkers de halve instelling afbellen om informatie te krij
gen die ze makkelijk in de Gids kunnen vinden. Aan eer
stejaars studenten wordt de Gids gratis verstrekt.
Wekelijks verspreidt Voorlichting onder studenten en me
dewerkers een ’Bulletin’. Daar staat kort weergegeven wat 
er is besproken en besloten in vergaderingen van de ver
schillende bestuursorganen: College van Bestuur, Univer
siteitsraad, Faculteitsbesturen, Faculteitsraden. Ook bevat 
het Bulletin andere korte mededelingen en berichten. Me
dedelingen waarbij niet veel haast is, uitgebreidere berich
ten, achtergrondartikelen e.d. verschijnen in Observant 
(zie hieronder)
Het Bulletin verschijnt als regel op vrijdag. Het is voor de 
studenten te krijgen op de volgende punten: bij de ver
schillende onderwijsbalie’s (te zijner tijd ook in de Nieu

wenhof), in de studielandschappen, op het uitleenbureau 
van de bibliotheek, bij de kassa van de kantine Hoofdge
bouw en in het Informatiecentrum van het Hoofdgebouw, 
waarover straks meer.
Overzicht van wat in de voornaamste regionale en landelij
ke bladen over de RL is geschreven is bij Voorlichting op 
te vragen. Ook worden op aanvraag overdrukken van arti
kelen verstrekt.
Los grabbelwerk, dat bij Voorlichting te krijgen is: bro
chures over de verschillende studierichtingen, exemplaren 
van de Basisfilosofie, stadsplattegronden, teksten voor 
voordrachten over een aantal onderwerpen, de RL betref
fende enz.
Tenslotte fungeert de dienst als vraagbaak voor ieder die 
informatie zoekt en niet weet waar of hoe hij daaraan 
moet komen.

Informatiecentrum
Met ingang van het studiejaar 1982-1983 bevindt zich in 
het voormalig Trefcentrum in het Hoofdgebouw (rechts 
achter de centrale hal) een bescheiden Informatiecentrum. 
De onderwijsbureaus, de Dienst Voorlichting en de Dienst 
Studentenzaken zorgen ervoor, dat daar relevante infor
matie voorhanden is. Wie toch met vragen blijft zitten kan 
deze in een der brievenbussen deponeren en krijgt zo gauw 
mogelijk antwoord.

Observant
Observant is het informatie- en opinieblad van en voor de 
universitaire gemeenschap. Het wordt uitgegeven door de 
Stichting Maffius en is daarmee onafhankelijk van alle 
universitaire besturen en organen. Een deel van de bijdra
gen wordt verzorgd vanuit de Dienst Voorlichting. Deze 
dragen een meer officieel karakter.
Het blad verschijnt om de veertien dagen.

Zo wordt voor studenten en medewerkers van verschillen
de kanten op ruimte schaal informatie van allerlei aard 
aangeboden. Er is één ding, dat niemand anders voor hen 
kan doen: er daadwerkelijk kennis van nemen.
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Algemeen

Opening Academisch Jaar
De opening van het Academisch Jaar 
1982-1983 vindt plaats op maanag 6 septem
ber om 16.00 uur in de Aula. Met deze plech
tigheid wordt tevens de officiële start ge
maakt van de studierichting Nederlands 
Recht. In verband daarmee zal mr. T. Koop- 
mans, rechter bij het Europees Hof van 
Justitie te Luxemburg een voordracht hou
den onder de titel: ’Gelijke en ongelijke ge
vallen’. Verder wordt het woord gevoerd 
door de voorzitter van de Universiteitsraad, 
de voorzitter van de Commissie Nederlands 
Recht en de voorzitter van het College van 
Bestuur.
Voor het geval de belangstelling groter zou 
zijn dan het aantal beschikbare plaatsen zal 
de plechtigheid via monitoren ook te volgen 
zijn in de kantine.

Restitutie blokboekbijdrage
Vanaf 1 september zijn bij de diensten Stu
dentenzaken en Financiële Zaken formulie
ren verkrijgbaar voor een verzoek om restitu
tie van de blokboekbijdrage studiejaar 
1981/1982 ad ƒ 50,-.
Teruggave is in principe alleen mogelijk via 
een bank- of girorekening. Daartoe dient het 
formulier volledig te worden ingevuld en on
dertekend en kan worden ingeleverd bij dhr. 
J. Muris van de dienst Financiële Zaken.

Cursus medische sociologie/antro- 
pologie en organisatie gezondheids
zorg in ontwikkelingslanden 
1982-’83:
De interuniversitaire cursus ’Medische Socio- 
logie/Antropologie en Organisatie Gezond
heidszorg in Ontwikkelingslanden’ wordt in 
het studiejaar 1982-’83 wederom georgani
seerd in een samenwerkingsverband van het 
Instituut voor Tropische Geneeskunde en het 
Instituut voor Culturele Antropologie en So

ciologie der niet-Westerse Volken te Leiden. 
De colleges worden gegeven van 28 septem
ber 1982 t/m 29 maart 1983, elke dinsdag
middag van 14.00 tot 17.00 uur. Op 12 okto
ber 1982 dient eenieder die de cursus wil vol
gen een toelatingstoets af te leggen. Deze toe
latingstoets handelt over de hoofdstukken 9 
t/m 32 uit ’Introduction to Human and So
cial Biology’ van B. Jones en D. MacKean 
(Jarrold & Sons, Norwich, 1975). Dit boek is 
verkrijgbaar bij de Universiteitsboekhandel 
J. Ginsberg b.v., Schuttersveld 9 (t.o. het 
station), 2300 PA Leiden, tel. 071-124642/ 
141773.
De colleges worden gegeven in het Instituut 
voor Culturele Antropologie en Sociologie 
der Niet-Westerse Volken. Men wordt ver
zocht om 14.00 uur precies aanwezig te zijn. 
Wanneer men overweegt aan de cursus deel 
te willen nemen kan men naar het bespre- 
kingscollege komen op dinsdag 28 september 
van 14.00-15.00 uur.
Aansluitend hierop volgt dan tot 17.00 uur 
het eerste college ’Algemene inleiding medi
sche begrippen’.
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Voor nadere informatie kan men kontakt op
nemen met:
Instituut voor Culturele Antropologie:
Dr. W.F.L. Buschkens, toestel 4045
Brigitte Idenburg (alleen op dinsdag), toestel 
4076 en 4045
Het telefoonnummer van de Rijksuniversiteit 
Leiden is: 071-148333.

Vrouwen-emancipatie en Economie 
De afdeling Vrouwenstudies van de economi
sche faculteit van de Universiteit van 
Amsterdam organiseert op 9 en 10 september 
studiedagen over het thema ’Vrouweneman
cipatie en Economie’.
Verdere informatie: Dienst Voorlichting

European Nuclear Medicine Society 
Van maandag 23 tot vrijdag 27 mei vindt te 
Brussel het zesde congres plaats van de Euro
pean Nuclear Medicine Society.
Brochure bij dienst Voorlichting.

Symposium over 
Probleemgestuurd onderwijs
Van 25 tot 27 mei 1983 vindt in Maastricht 
een symposium plaats over probleemge
stuurd leren. De organisatie van dit symposi
um berust bij de Task Force on Problem Ba
sed Learning, die deel uitmaakt van het Net
work of Community Oriented Educational 
Institutions for Health Sciences.
Belangstellenden die voor dit symposium pa
pers m.b.t. de thema’s ’probleemgestuurd le
ren’ en/of ’medisch probleemoplossen’ wil
len aanbieden wordt verzocht vóór 1 decem
ber a.s. de titel van de bijdrage aan te melden 
bij Pauline Schoenmakers, Faculteitsbureau 
FdG, toestel 241.

De aanmeldingen dienen vergezeld te gaan 
van een korte inhoudsopgave van ten 
hoogste 200 woorden.

RL op bedrijfsmanifestatie 
Valkenburg
De RL neemt deel aan een manifestatie Zuid- 
limburgse Dienstverlening die op 9 en 10 sep- 
temer wordt gehouden in het Centrum Co- 
carde in Valkenburg. Bij deze manifestatie 
worden bedrijven en organisaties uit de regio 
in de gelegenheid gesteld zich aan bezoekers 
te presenteren.
Daartoe worden uitgenodigd het manage
ment van grote organisaties, directies van 
middelgrote en kleine bedrijven, overheid 
e.d.
Bij de presentatie van de universiteit zal 
vooral nadruk liggen op de mogelijkheden 
van samenwerking tussen de RL en het be
drijfsleven op het gebied van de research.

Twee carrières op een kussen
Over de problematiek die ontstaat als twee 
mensen, die bij elkaar horen, beide een baan 
hebben en zich allebei tenvolle daaraan wil
len wijden, wordt op zaterdag 11 september 
om 10.00 uur in het Sonesta Hotel, Amster
dam, een studiedag georganiseerd. De dag 
staat open voor iedereen die uit eigen erva
ring wil meepraten en -denken, en is in de 
eerste plaats bedoeld voor paren die direct bij 
de problematiek betrokken zijn. Inleiders: 

Paula Wassen-van Schaveren, Ine van 
Hoorn, Harry van der Kamp, Arie Pais en 
Bart van Steenbergen. Voor opvang van kin
deren is gezorgd.
De dag wordt georganiseerd door de Neder
landse Vereniging voor Vrouwen met een 
Academische Opleiding en Leiding en Sa
menleving, de uitgever van het blad Sociaal 
Economisch Management.
Aanmeldingsformulier bij Dienst Voorlich
ting

Inschrijving studieconferentie 
’Eetstoornissen’
Zoals bekend organiseert het Post Hoger On
derwijs (PHO) van de RL op 16 en 17 sep
tember een studieconferentie ’Eetstoornis
sen’. Aanmelding voor deze conferentie is 
nog mogelijk tot 1 september a.s. Daarnaast 
bestaat er op de conferentiedagen zelfs nog 
gelegenheid tot deelnemersregistratie.

De kosten van deelname aan de conferentie 
(ƒ 295, -) zijn voor RL-medewerkers en uni- 
versitaire/HBO studenten vastgesteld op 
ƒ 147,50.

Aanmelding en informatie: secretariaat Al
gemene Faculteit tst. 232

Studiebeurs Canada
De Canadese regering voor studie en re
search, in Canada te verrichten in 1983 en 
1984, voor afgestudeerden. Het te bestude
ren onderwerp moet betrekking hebben op 
Canada of liggen op een terrein waarmee dit 
land speciale ervaring heeft.
Informatie bij Dienst Voorlichting.

Federation of European Biochemi
cal Societies
De 15e Meeting van de Federation of Euro
pean Biochemical Societies wordt gehouden 
van 24 tot 29 juli te Brussel. Brochure bij 
Dienst Voorlichting.

Cursus GVO
In Keulen vindt een internationale cursus 
plaats over gezondheidsopvoeding. De cur
sus is bedoeld voor diegenen die sleutelposi
ties bekleden of op korte termijn zullen be
kleden in de sector gezondheidsvoorlichting 
en -opvoeding, waarin zij beslissen over de 
inzet van mensen en middelen, voor de ont
wikkeling en uitvoering van programma’s 
verantwoordelijk zijn of bezig zijn op het ter
rein van scholing en vorming.

De cursus wordt gehouden op drie 
tijdstippen:
15-19 november 1982,
21 februari-25 maart 1983 en
18-22 juli 1983
Brochure bij Dienst Voorlichting.

Verslag studiereis GVO
Het verslag van een studiereis naar de Vere
nigde Staten, waarin melding wordt gemaakt 
van een bezoek aan diverse Schools of Public 
Health en het bezoek aan de 109th Annual 
Meeting of the American Public Health As
sociation, kan telefonisch of schriftelijk wor
den aangevraagd bij de cap. groep GVO; te
lefoon toestel 47 Carré-gebouw

Gevraagd voor de Commissie Studium Gene
rale:

één student en 
twee wetenschappelijk 

medewerkers

De Universiteitsraad heeft op 21 juni j.1. 
besloten om een Commissie Studium Gene
rale in te stellen, met als taak het maatschap
pelijk verantwoordelijkheidsbesef, het in
zicht in de samenhang der wetenschappen en 
de culturele vorming van de studenten van de 
Rijksuniversiteit Limburg en van de HBO-in- 
stellingen in de regio te bevorderen.
Deze commissie vervult deze taak m.b.v. het 
bureau Studium Generale door:
- het verzorgen van het Studium Genera- 
le-programma;
- het onderhouden van contacten met per
sonen en/of organisaties die zich op hetzelf
de terrein bewegen;
- het doen van voorstellen die de uitvoering 
van de taak kunnen bevorderen aan de bestu
ren van de betrokken instellingen.
Naast de gevraagde leden bestaat de commis
sie uit één lid van het College van Dekanen 
en twee vertegenwoordigers van de hbo- 
instellingen in Maastricht.

Geïnteresseerden kunnen zich wenden tot het 
bureau Studium Generale, toestel 302.

Buro Onderwijs FdG

Benoemingen planningsgroepen

De Onderwijs-Commissie FdG heeft in haar 
vergaderingen van 21 juni 1982 benoemd tot 
lid van de planningsgroep:
Blok 2.4.: H. van Straaten (anatomie);
Blok 2.5.: J. Smits (farmacologie);
Blok 2.5.: A. Hoeks (biofysica);
Blok 2.6.: W. Lamers (oogheelkunde);
Blok 3.4.: G. van Dieijen (biochemie);
Blok 3.4.: J. de Groen (neurofysiologie);

De benoemingen gaan in per het studiejaar 
1982/1983.

Studentenekklesia

Nu het nieuwe studiejaar zijn aanvang heeft 
genomen, gaan ook wij weer van start. Dit 
op zondag 29 augustus om 11.30 uur. We 
starten met een oecumenische openingsvie
ring in de kapel van de Zrs. Reparatricen in 
de Kapoenstraat 23.

Wij hopen dat iedereen onze folder heeft 
onvangen.
In deze kennismakingsfolder vind je alle in
formatie over het studentenpastoraat.
Mocht je bovengenoemde folder niet ontvan-
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gen hebben, het ligt in de bedoeling minstens 
éénmaal per maand vanuit de Studentenek- 
klesia een informatief stuk te plaatsen in 
’Observant’. Daarin tref je aan mededelin
gen omtrent vieringen en aktiviteiten, welke 
gaan plaatsvinden. Ook zal erin te lezen zijn 
hoe wij draaien, welke groepen en welke za
ken daarbij aan bod komen op Tafelstraat 
13. Dit is het adres waar de studentenkerk 
zijn thuis heeft.
Duidelijk is dat iedereen daar steeds welkom 
is.
Openingstijden: Elke middag van 13.30 uur 
tot 17.30 uur, behalve op woensdagmiddag.

Een goede start van het studiejaar 1982/1983 
wensen je:
Geert van der Bom, St. Bernardusstraat 1, 
tel. 51839
Sjaak Oberyé, K. Karelplein 17, tel. 10112

Studentenzaken

Nieuwe nonnen Rijksstudietoelage 
voor het studiejaar 1982/1983

De toelagen voor het Hoger Beroeps Onder
wijs en het Wetenschappelijk Onderwijs zijn 
ook dit jaar weer verhoogd.
Het maximum bedraagt in 1982/1983 voor 
een uitwonend student ƒ 11.230,- (excl. 
college- en inschrijfgeld) en voor een thuis
wonend student ƒ 7.570,- (excl. college- en 
inschrijfgeld). Te vermeerderen voor een 
thuiswonend student met een bedrag voor 
reiskosten indien de afstand tussen de woon
plaats en de plaats waar de onderwijsinstel
ling is gevestigd, meer dan 8 km. bedraagt. 
Dit bedrag is vastgesteld op ƒ 39, - per km 
voor studerenden jonger dan 19 jaar en op 
ƒ 49, - per km voor studerenden van 19 jaar 
en ouder; beiden tot een maximum van 
ƒ 2.750, - per jaar.
De budgetten van ƒ 11.230,— resp. 
ƒ 7.560, - worden voor een WO-student ver
hoogd met ƒ 150,- inschrijfgeld en met het 
verschuldigde collegegeld.
Het budget voor een HBO-student wordt 
verhoogd met het verschuldigde collegegeld 
van ƒ 650, - .
De studietoelagen worden meestal als ge
mengde toelagen verstrekt, namelijk voor 
een deel beurs en voor een deel renteloos 
voorschot.
Het bodembedrag dat als renteloos voor
schot wordt verstrekt zal voor het WO 
ƒ 1.730,- en voor het HBO ƒ 1.700,- be
dragen. Het overige deel van de toelage zal 
worden gegeven in de verhouding 70% beurs 
en 30% renteloos voorschot.

De berekening van de toelage voor gehuwde 
studenten blijft in principe gelijk aan vorig 
jaar. Bij een student gehuwd met student 
wordt de toelage voor beide echtelieden af
zonderlijk op dezelfde wijze berekend als 
voor een ongehuwde studerende op basis van 
de hiervoor genoemde budgetten, waarbij de 
som der berekende toelagen aan een bepaal
de beperking is gebonden.
Indien een student gehuwd is met een niet- 
studerende partner geldt een gehuwden bud

get, waarvan de hoogte gelijk is aan de som 
voor de maximale toelage voor een ongehuw
de uitwonende en die voor een thuiswonende 
studerende — exclusief college- en inschrijf
geld - (de zogenaamde huwelijkstoeslag).

Heeft het studentenechtpaar kinderen, dan 
kan het desbetreffende budget nog verhoogd 
worden met de zogenaamde ’kindertoeslag’. 
Deze is vastgesteld op ƒ 1.440,- per kind.

Indien de studerende een alleenstaande ouder 
is en zelfstandig een huishouding voert, geldt 
een budget (excl. inschrijf- en collegegeld) 
van ƒ 14.040,- zijnde 125% van het studie
kostenbudget voor een ongehuwde uitwo
nende student te verhogen met ƒ 1.440, - 
voor ieder ten laste komend kind.

Zowel voor huwelijkstoeslag, kindertoeslag, 
en toeslag voor een ouder gezin komen 
slechts die studenten in aanmerking die voor 
1 april van het studiejaar 23 jaar of ouder 
zijn.
De regel echter, dat bij toekenning van een 
huwelijkstoeslag, kindertoeslag of een 
toeslag voor één ouder studentengezinnen, 
het bedrag dat het budget voor een ongehuw
de uitwonende student te boven ging werd 
verstrekt in de vorm van een integraal rente
loos voorschot, komt te vervallen. In het ver
volg zal een en ander geschieden in de vorm 
van een gemengde toelage, waarbij de nor
male verdeelsleutel beurs - renteloos voor
schot van toepassing is.

Voor meer informatie kun je tussen 
9.30-11.30 terecht bij F. Meijer Viol, Dienst 
Studentenzaken, kamer 318, derde verdie
ping Hoofdgebouw, tel. 888305.

Sport

Mededeling LV&S

Met ingang van 15 augustus is aan alle mede
werkers van de RL een aanvraagformulier 
voor aktiviteitenkaart L.V. & S toegezonden. 
Het programma start op maandag 7 septem
ber. Op de mededelingenborden in: 
Hoofdgebouw, B.M.C., Carré, Abtstaat, 
Vijverdal, wordt een overzicht van het pro
gramma aangebracht.
Voor de goede orde: alleen die aktiviteiten 
zijn toegankelijk voor medewerkers, die de 
RL zelf organiseert, dus niet de geïntegreerde 
aktiviteiten, bij sportverenigingen in Maas
tricht.
Diegenen die een aktiviteitenkaart aanvragen 
krijgen tevens het Vademecum. (Uitgebreid 
programma).

Voor studenten is met het inschrijfpakket 
een aanvraagformulier meegezonden.
De aangevraagde deelnemerskaarten kunnen 
vanaf maandag 30 augustus afgehaald wor
den op het buro L.V. & S, kamer 317.

Het jaarlijkse tennistournooi vindt plaats op 

zaterdag 2 oktober. Nadere mededelingen 
volgen.
Nota bene: telefoonnummer van het buro 
L.V. & S is GEWIJZIGD, het wordt nu: 434 
b.g.g. 308
René Verster

Uitslag intern zaalvoetbaltoernooi

le Scherpe Schutters (studenten 2e jaar) 
2e CIV Sjouwers
3e Eintracht Abtstrasse
4e F.C. PIC.

Speur- fiets- en trimtocht 1982

De laatste middag van het academisch jaar 
werd de traditionele speur- fiets- en trimtocht 
gehouden.

1. De wandeltocht voerde dwars door de stad 
langs allerhande bezienswaardigheden, waar
bij vragen gesteld werden.
De meeste goede antwoorden werden verza
meld door de dames M. Knols en M. Spe
llers, beiden uit de bibliotheek.
2. De fietstocht volgde voor een gedeelte de 
zgn. bloesemtocht. Tevens waren er enige lu
dieke activiteiten ingebouwd.
Hier werd het beste resultaat geboekt door: 
1. P. Niesten, 2. H. Hazen, 3. R. Mestrom, 
4. A.v.d. Hijden
3. De fiets-trimtocht voerde wat verder en 
had ook wat meer heuvels en ’vals plat’ in het 
parcours.
De slimste renner, hij loste de puzzel op, was 
P.v. Arkel (met hulp). Voor de winnaar ligt 
er een kleine attentie op het bureau L.V. & S. 
Na afloop kregen de deelnemers een herinne- 
ringsvaantje.
Voor diegenen die deze middag gemist heb
ben, volgend jaar weer!

René Verster
Hfd LV&S kamer 317
tel. 343 b.g.g. 308
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AKTIVITEITENAGENDA

Vrijdag 27 augustus
promotie drs. W.F. Weidema (ZA Heelkun
de)
16.00 uur, Aula

vrijdag 3 september
promotie drs. R.J. van den Bosch (Welter- 
hof)
16.00 uur, Aula

maandag 6 september
opening Academisch Jaar 1982-1983
16.00 uur, Aula

woensdag 8 september
introductiemarkt
10.00-16.00 uur, benedenverdieping Hoofd
gebouw

donderdag 9 en vrijdag 10 september
Limburgse Bedrijfsmanifestatie
Cocarde (Valkenburg a/d Geul)
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27-29 augustus: 
Jazzfestival 
MaastrichtIn het weekend van 27 tot en met 29 augustus vindt voor de derde maal in successie het ’Internationaal Jazzfestival’ plaats in het Maastrichtse centrum. Het programma vermeldt onder andere een jazz-markt, video-presentaties, jazz kroegentochten, nachtconcerten en streetparades. De Dominicanerkerk zal het middelpunt van de driedaagse manifestatie vormen.De organisator van het Jazzfestival, de ’Stichting Jazz Sociëteit Maastricht’, tracht met het gebeuren een brug te slaan tussen de oude en de moderne Jazz, die volgens haar uitstekend te verenigen vallen. Maar ook dit jaar weer ligt de nadruk te eenzijdig op de Jazz-oude stijl, en met name de Dixieland: de Circus Square Jazz-band, Barrelhouse Jazzband, Dutch Dixie Machine, Pink Elephants en Papa Tom’s Lamentation Band horen allemaal in dit rijtje thuis. Veel bands zijn van Limburgse origine of waren in het verleden meer dan eens in Limburg te gast. Men heeft duidelijk moeite gehad om een afgewogen en internationaal programma samen te stellen en de eigentijdse free-jazz wordt daardoor kind van de rekening. Wat dit betreft zou het Maastrichtse festival beter eens het oor te luister
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Boeken

BOEKHANDEL
Bergmans

Nieuwstraat 9-6211 CR Maastricht
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Een grote collectie
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kunnen leggen bij zijn grote broers in Den Haag en Loosdrecht.Alleen de zondagavond wordt voor de moderne-jazz liefhebber de moeite waard. Dan zullen Piet Hoordijk en Cees Slinger met hun Quartet en Hans Dulfer en zijn Perikels een nachtconcert verzorgen in de Dominicanerkerk.
’Verleden Land’ in 
Bonnefanten-
museum
In september 1981 verscheen het 
Boek van de Maand ’Verleden 
land’, dat een up to date overzicht 
verschafte van de archeologische 
vondsten in de Nederlandse bo
dem. Als speciale begeleiding bij 
dit werk richtte het Leidse Mu
seum voor Oudheden de tentoon
stelling ’Vondsten uit Verleden 
Land’ in, die na in Leiden, Gronin
gen en Nijmegen nu ook in het 
Maastrichtse Bonnefantenmu- 
seum te zien is.De ’Verleden Land’ expositie neemt een aanvang met de vroegste bodemvondsten in ons land uit de pre-historische tijd, zo’n 200.000 jaar geleden, en mondt via de Brons- en Ijzertijd en de Romeinse periode tenslotte uit in de Middeleeuwen. Alle paradepaardjes van de Nederlandse archeologie zijn erin doo beeltenissen, foto's of voorwerpen vertegenwoordigd: De vuistbijlen van de oermensen, de kampementen van de rendierja- gers in de laatste Ijstijd, de eerste boeren-nederzettingen van 5300 vóór Christus, de Romeinse villa's beneden de rivieren, de sieraden van de 'prinses van Zweelo', de verdwenen havenstad Dorestad en de abdij van Rijnsburg.Limburg blijkt in de archeologiege- schiedenis van ons land een rol van betekenis te spelen; de bandkera- miekersgraven uit Stein en Elsloo en de vuurstenenmijnen bij Rijck- holt herinneren hieraan. Maar vooral de Romeinse overheersing heeft haar onuitwisbare sporen achtergelaten in de Limburgse aarde. Zuid-Limburg werd volledig geromaniseerd, Heerlen en Maastricht groeiden uit tot echte steden, en nog steeds vindt men er de resten van de Latijnse cultuur terug. Een van de aardigste tentoongestelde voorwerpen is de bekende vergulde helm van een Romeins legeroffi

cier, die in de Peel werd gevonden. 'Vondsten uit Verleden Land’ is samengesteld met materiaal uit veertig musea, instituten en particuliere verzamelingen; een show van het mooiste en boeiendste wat de Nederlandse archeologie te bieden heeft. De exhibitie blijft tot 13 september in Bonnefanten.
’Stijl’ expositie 
in Amsterdam 
en Otterlo
In een maand waarin de covers 
van de boulevard bladen op
gesmukt worden met goedlachse 
Monroes en de Gooise Matras gre
tig inspeelt op het eerste lustrum 
van Elvis’ dood lijkt het gerecht
vaardigd enige aandacht te beste
den aan de definitieve opheffing 
van het ’tijdschriftje’ de Stijl, nu 
weer zo’n halve eeuw geleden.
De naam van dit tijdschrift ging 
symbool staan voor een vanuit Ne
derland opererende groep van jon
ge, avantgardistische beeldend 
kunstenaars (Mondriaan, Van der 
Leek, Van Doesburg, Huszar) en 
architecten (Rietveld, Van Eeste- 
ren, Van ’t Hoff) wier werk al tij
dens de eerste jaren van het inter
bellum grote internationale bijval 
kon genieten.Mondriaan behoeft met zijn composities in rood, blauw en geel maar weinig introductie. Minder bekend zal de naam van Theo van Doesburg zijn, artistiek veelpoot (dichter, schilder, architect, filosoof), en initiator van de Stijl. Als enig redacteur van het tijdschrift (1917-1931) was het Van Doesburg die met zijn theoretische beschouwingen het karakter van de Stijl in hoofdzaak bepaalde. Met hem evolueerde de Stijl via futurisme, kubisme en dadaïsme tot een richting die een steeds hogere graad van abstractie nastreefde (rechte lijnen, rechte hoeken, primaire kleuren). Van Doesburg pleitte voor een kunst die ontdaan was van alle natuurlijke vormen. Het subjectieve diende uitgebannen te worden en plaats te maken voor een anti-individualis- tisch kunstbewustzijn dat een universele beeldtaal sprak. Een idee, volledig in overeenstemming met het geloof in een nieuwe tijd, het vooruitgangsoptimisme van vlak na WO I. Karakteristiek voor de non-conformistische, naar nieuwe uitdrukkingsmiddelen zoekende



Van Doesburg en de meer dogmatisch ingestelde Mondriaan is het conflict dat tussen beiden ontstond n.a.v. de invoering van de diagonaal door Van Doesburg in 1925. Mondriaan trok zich toen terug.De dood van Van Doesburg in 1931 preludeerde op de dood van een van de meest invloedrijke bewegingen van de twintigste-eeuwse kunst, waarvan de grote inspiratoren nu een keer Nederlanders waren. Des te bedroevender is het dan ook dat de eerste belangrijke presentatie van de Stijl in bijna dertig jaar, geen initiatief van Nederlandse zijde genoemd mag worden. De overzichtstentoonstelling die van 7 aug. t/m 3 okt. verdeeld over het Stedelijk Museum te Amsterdam en het Kröller-Müller Museum te Otterlo vertoond wordt, was eerder te zien in Minneapolis en Washington. Het is niet meer dan een pleister op een stinkende wonde te vermelden dat onze vorstin er een retourticket Washington voor over had om deze Amerikaanse aangelegenheid enige Nederlandse luister bij te zetten.Voor wie de Nederlandse editie van de Stijl-tentoonstelling in haar totaliteit wil meemaken is een retourtje overigens niet toereikend. Hij dient er twee te besteden. Eén naar Amsterdam waar de periode 1917-1922 behandeld wordt, en één naar Otterlo waar 1923-1931 aan bod komt.De Stijl-tentoonstellingen zijn niet opgenomen in het NS dagtochtenpakket. Om de evolutie van de Stijl - die haar zo eigen is - juist te kunnen taxeren is een bezoek aan beide tentoonstellingen onontbeerlijk. Vandaar dat Uw eerste kennismaking met de Stijl er een stijlloos dure zal zijn. (JM)

Maastrichts 
studenten 
vademecum 
1982/1983Op initiatief van de Dienst Studentenzaken is onlangs het 'Maastrichts Studenten Vademecum 1982/1983' ten doop gehouden. Het nieuwe vademecum tracht voor de studerende in Maastricht een informatiebron te zijn, aan de hand waarvan hij zijn dagen in Limburgs hoofdstad zo prettig en voordelig mogelijk moet kunnen doorbrengen. De sa

menstellers hebben dit maal een handige formule bedacht om de bruikbaarheid van het Vademecum te optimaliseren: Het geheel is in agenda-vorm gegoten. Per twee pagina’s is er een agenda-week, waartussen door in totaal informatie over zo’n tweehonderd instanties, verenigingen, stichtingen of actiegroepen gevlochten is.De gids opent met een korte historische schets van de woelige geschiedenis die Maastricht kende; gevolgd door rubrieken als: Studentenverenigingen, gezondheid en welzijn, verzekeringen, sociale en maatschappelijke dienstverlening, sport, cultuur en creativiteit. Met name onder de noemers 'Geld en werken’ en ’voeding’ vindt men vaak nuttige tips die passen bij de krappe beurs van de hedendaagse student. De samenstellers beperkten zich met het vademecum in veel gevallen bewust tot het strikt weergeven van nuchtere achtergrondinformatie en adressen. Een ’gekleurde' beoordeling van een en ander bleef daarmee meestal achterwege. Dat zou kunnen leiden tot een gortdroog en saai adressenboekje. De uitstekende lay-out van het geheel, waarin veel ruimte is voor speelse en luchtige afbeeldingen, heeft dat echter voorkomen.

Het 'Maastrichts Studenten Vademecum 1982/1983' is een handzame, onmisbare wegwijzer in adres- senland. Niet alleen voor eerste- maar ook voor ouderejaars studenten. A raison de twee-en-een-halve gulden te verkrijgen op de derde verdieping van het Hoofdgebouw bij de Dienst Studentenzaken.

Agenda

Jazzfestival Maastricht

Vrijdag 27 augustus: ’T Knijpke: Vanaf 19.00 uur jazz video films. 
Binnenstad: Vanaf 21.30 uur Jazz- kroegentocht. Dominicanerkerk; 23.00 uur: Optreden van de Jazzband Ball met de Circus Square Jazzband.
Zaterdag 28 augustus: Dominica- 
nerkerk: Gedurende de gehele dag een jazzmarkt, met matinée- concerten door diverse bands; om21.30 uur nachtconcert oude stijl met medewerking van Pink Elephants, Papa Tom’s Lamentation Jazzband, en Dutch Dixie Machine. Bin
nenstad: 15.00-17.00 uur: Streetparades. ’T Knijpke: Vanaf 19.00 uur: Jazz video films.
Zondag 29 augustus: ’T Knijpke: Jazz video films. Dominicanerkerk: ’s-Middags Jazz-matmee; vanaf20.30 uur nachtconcert met het Henk Kraus Sextet, het Piet Noor- dijk en Cees Slinger Quartet en Hans Dulfer en de Perikels.
Bonnefantenmuseum

Tot en met 12 september: De gele- genheidstentoonstellingen: 'Hedendaagse edelsmeedkunst, een oriëntatie tussen Maas en Rijn’ en 'Vondsten uit Verleden land'. Ateherex- posities van het werk van René Glaser.
Natuurhistorisch
Museum

Tot en met 10 oktober: 'Het mineraalwater van Maastricht Les Bains'.
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Beg rote Iijk

NRC Handelsblad-lezers moeten 
zich op 25 juni de ogen uitgewreven 
hebben bij het lezen van het pagi
nagrote artikel ’De begrotelijke af
gang van een basisfilosofie’. Het 
verhaal is immers opgebouw rond 
de figuur van prof. dr. Co Greep, 
bij de trouwe lezer beter bekend 
als de man die via tal van ingezon
den bijdragen hamert op de nood
zaak van kostenbeheersing in de 
gezondheidszorg. Greep wordt in 
het stuk opgevoerd als de 'kracht
patser' die is ingehuurd om nieuw
bouw te verzekeren van een Aka- 
demisch Ziekenhuis, waarvan de 
noodzaak ernstig in twijfel te trek
ken valt. Hoe Greep die krachtpat
serij beoefent is nu niet langer al
leen in de kleine kring van het zie
kenhuis en de universiteit bekend. 
Om dat sappig te beschrijven lagen 
de anecdotes voor het oprapen, 
merkte de auteur van het artikel, 
NRC-redacteur Fred Backus. Voor
al de vijanden van Greep fluister
den die gretig toe, vaak op voor
waarde dat hun namen niet ge
noemd werden. Backus had daar 
geen bezwaar tegen, als bleek dat 
de informatie juist was. De vrienden 
van Greep en natuurlijk Greep zelf 
waren diep verontwaardigd over 
het artikel. Toen Greep het stuk vol
gens afspraak vóórdat het gepubli
ceerd werd mocht inzien pakte hij 
meteen de telefoon en eiste van 
Backus dat het niet gepubliceerd 
zou worden. Als Backus het zelf niet 
terugnam, zou Greep de directie 
van de krant inschakelen om publi
catie te voorkomen. Maar kranten- 
direkties zijn tot alles in staat, behal
ve zich te bemoeien met het beleid 
van de redaktie. Backus verifieer
de de konkrete bezwaren die 
Greep tijdens het turbulente tele
foongesprek naar voren bracht, wij
zigde op enkele punten het stuk en 
publiceerde het.

Toen kwamen de reakties uit het 
ziekenhuis los. Backus kreeg naar 
zijn zeggen verschillende boze 
brieven. In de krant werd een reak- 
tie van Greeps confrères Greve, 
Larners en Wellens afgedrukt, die 
de verzekering gaven dat het nieu
we ziekenhuis een zaak was die 
door een grote meerderheid werd 
voorgestaan en door een kleine 
minderheid werd afgewezen. Een 
andere confrère, van der Lugt, 
vroeg Backus om een afspraak te 

maken, zodat er een meer genuan
ceerd beeld van de gang van zaken 
rond het ziekenhuis kon worden ge
geven. Later heeft van der Lugt die 
afspraak weer afgezegd. Het Colle
ge van Bestuur liet zich ook niet on
betuigd. De universiteitsvoorlichter 
schreef namens het College een 
brief aan de hoofdredakteur van 
NRC Handelsblad, André Spoor. 
Daarin werd gesteld dat men het 
artikel niet onweersproken kon la
ten en dat men van een krant als 
NRC Handelsblad toch wel een 
zorgvuldigere benadering had ver
wacht. Spoor antwoordde het Colle
ge dat de betrokken redakteur zich 
nar zijn mening verdienstelijk van 
zijn taak had gekweten, ook al had 
hij wat dieper op de basisfilosofie 
en de rol van de klinische hooglera
ren kunnen ingaan. Toch had Spoor 
nog een kleine troost in petto voor 
het College en Greep: het is met uit
gesloten dat de komende tijd het 
onderwerp opnieuw in zijn krant 
aan de orde komt. De NRC-lezers 
zijn bij deze gewaarschuwd.

Tref
Frankrijk. Chaudfontaine. 
Zomervakantie.
Omslachtige en kostbare kennisma
king tussen twee Nederlandse fami
lies. Geen hevige crash. Toch is het 
kampeerkarretje van de ene zo be
schadigd, dat de vakantie voortij
dig ten einde is.
Een koude douche in Chaudfontai
ne.
Schadeformulieren invullen. Ken
nismaking voortzetten en van de 
schrik bekomen in een nabije tap
perij.
Het karretje had behoord aan een 
echtpaar met kleine kinderen.
Het andere gezin: vader, moeder, 
'n paar grote jongens.
Een derde Nederlandse familie be
treedt het etablissement: ouders, 
twee jonge kinderen.
Enig gesmoes tussen de grote jon
gens. Woorden als ’universiteit’ en 
'Maastricht’. De nieuwgekomene, 
in wie de opmerkzame lezer een 
voorlichter van de RL herkent, in
formeert of men elkaar soms al eer
der ontmoet heeft. Ja. Een der zo
nen studeert Geneeskunde in 
Maastricht.
Hilariteit. Wat een toeval.
Ook door de Vader wordt nu de 
voorlichter herkend: 'Ik zag al iets 
bekends toen u binnenkwam. U 
heeft ons toegesproken tijdens de 
ouderdag van de eerstejaars'.

Hij heeft het een mooie voordracht 
gevonden, helder, boeiend en ook 
voor de gulle lach was nu en dan 
gelegenheid.
De voorlichter bloost gepast en 
besluit, dat hij deze passage bij het 
vertellen van de anecdote zal 
overslaan.
'Wat zegt hij?' vraagt z’n zoontje.
'Hij kent me ergens van.’
”n Ouderdag van de eerstejaars,' 
roept het karretje verbaasd, 'kom 
daar tegenwoordig nog eens om.’ 
De Vader legt uit, dat dat in Maas
tricht allemaal heel anders is. Ook 
het onderwijs trouwens. Z’n zoon 
studeert er voor zijn plezier.
Het karretje staat er wèl van te 
kijken.
'Begrijp ik het goed, dat u in Maas
tricht aan de universiteit werkt?’, 
vraag hij dan bedachtzaam aan de 
voorlichter.
Hij begrijpt het goed.
’Misschien kent u dan mijn broer. 
Die werkt er ook.'
De voorlichter stelt een vragende 
blik in.
De broer blijkt een Hoge Functiona
ris aan de universiteit.

Zo rijdt de vader van de student de 
broer van de Hoge Functionaris aan 
en alert is een kwartier later de 
Voorlichter ter plaatse.
De moraal?
Ga met vakantie naar het buiten
land.
Je bent er eens helemaal uit.

Liefdesnest
De RL komt steeds meer te boek te 
staan als een instelling waar een 
harde konkurrentiestrijd woedt, 
waar medewerkers elkaar de kop
pen inslaan, waar iedereen voor 
zijn eigen hachie knokt en waar de 
heerser van de wandelgangen de 
scepter zwaait.
In deze ’poel van ellende' bloeit 
desondanks de liefde als nooit tevo
ren wars van gevechten in kommis- 
sievergaderingen, heftige woor
denwisselingen, roddels en mani
pulaties.
Op vrijdag 13 augustus trouwden 
Marlou en Theo Thijssen met el
kaar. Ze zijn allebei werkzaam op 
PZ op de Abtstraat; zij als sekreta- 
resse en hij bij de studentenadmi
nistratie. Op zaterdag 14 augustus 
trouwden met elkaar Mia Mevissen 
en Peter van der Hijden. Ze zijn al
lebei werkzaam op de Griffie van 
de Universiteitsraad.
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